
 

KØBENHAVNS KOMMUNE 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 

HR, Strategi og Økonomi 

 23. april 2018 
 
Sagsnr. 
2017-0390951 
 
Dokumentnr. 
2017-0390951-18 
 
 

 

NOTAT 

 
 
 
 
 
 
 
 

Bilag 8: Oversigt over høringssvar (opdateret den 23. april 2018) 
 
Bilag 8 indeholder følgende elementer:  
1. Status på modtagne høringssvar 
2. Opsummering af høringssvar til hvert forslag 
3. Generelle bemærkninger på tværs af forslag 
4. Høringssvar   
 
Forvaltningen har modtaget høringssvar fra alle høringsparter i tabel 1 nedenfor. For-
valtningen har derudover modtaget høringssvar fra Aftenskolernes Samråd og Kofoeds 
Skoles Oplysningsforbund, som vedlagt i bunden af bilag 8. Høringssvar som forvalt-
ningen har modtaget før, KFU-dagsordenen blev udsendt, er anført med grå i tabel 1. 
 
Tabel 1: Status på modtagne høringssvar 

 
 
 

Høringspart Status på høringssvar  

1. Københavns Kommunes Ældreråd Høringssvar modtaget den 13/4-18 

2. Københavns Kommunes Handicapråd Høringssvar modtaget den 20/4-18 

3. Kultur- og Fritidsforvaltningens Hoved-MED Høringssvar modtaget den 20/4-18 

4. Folkeoplysningsudvalget Høringssvar modtaget den 23/4-18 

5. Amager Vest Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 17/4-18 

6. Amager Øst Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 20/4-18 

7. Bispebjerg Lokaludvalg  Høringssvar modtaget den 19/4-18 

8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 20/4-18 

9. Christianshavn Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 16/4-18 

10. Indre By Lokaludvalg Høringssvar modtaget den19/4-18 

11. Kgs. Enghave Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 19/4-18 

12. Nørrebro Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 20/4-18 

13. Østerbro Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 20/4-18 

14. Vesterbro Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 20/4-18. 
Separat høringssvar fra nyt medlem af 
Vesterbro Lokaludvalg fra Dansk Fol-
keparti Morten Vilmer er modtaget den 
18/4-18 

15. Vanløse Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 19/4-18 

16. Valby Lokaludvalg Høringssvar modtaget den 18/4-18 

17. Rådet for Større Badesikkerhed  Høringssvar modtaget den 19/4-18 

18. Dansk Svømmeunion  Høringssvar modtaget den 20/4-18 

19. Hovedstadens Svømmeklub  Høringssvar modtaget den 19/4-18 

20. MK31 Høringssvar modtaget den 18/4-18 
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2. Opsummering af høringssvar til hvert forslag  
 

Forslag  Høringssvar  

A. Omdanne Fisketor-
vets havnebad til bade-
zone 

9. Christianshavns Lokaludvalg: 
Udvalget beder om, at der afsættes de fornødne ressourcer til høj badesikkerhed i 
det kommende vandkulturhus på Papirøen, både inde og ude. 
 
Udvalget har i Christianshavns Bydelsplan 2017 foreslået, at der etableres flere 
uformelle badezoner og Kultur- og Fritidsforvaltningen har planer om at etablere 
en badezone i Søndre Refshalebassin. Udvalget forstår på investeringsforslaget 
"Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone", at forvaltningen ikke vil sikre ba-
desikkerheden i badezoner, men badezoner i områder uden beboelse og/eller 
mange mennesker i byrummet - fx en badezone i Søndre Refshalebassin - bør være 
under opsyn af livreddere. 
 
13. Østerbro Lokaludvalg 
Lokaludvalget bemærker, at Fisketorvets havnebad er byens næstmest anvendte 

havnebad. Havnebadet bidrager betydeligt til at gøre lokalområdet attraktivt. Der 

er på det seneste – og vil blive – bygget et betydeligt antal nye boliger i området 

omkring havnebadet. Forældre i lokalområdet kan i sommerperioden trygt lade 

børn bade i havnebadet pga. livredderne. Usikre svømmere kan svømme trygt i 

havnebadet pga. livredderne og bundnet. 

Lokaludvalget bemærker følgende ved omdannelse til badezone: 

Børn kan kun anvende badezonen under ledsagelse, hvilket ikke er muligt i det 

meste af åbningsperioden i dagtimerne for forældre med arbejde i disse timer. 

Der vil være en betydelig reduktion af badesikkerheden ved etablering af bade-

zone i stedet for havnebadet. Reel sikkerhed kan kun opnås ved livredder tilste-

deværelse samt etablering af sikkerhed imod jetski og lignende (ulykken i hav-

nen i erindring). 

Usikre svømmere vil ikke kunne anvende badezonen. 

Afstanden til Islands Brygge havnebad er for stor for mindre børn, og belastnin-

gen her vil også blive (uattraktiv) høj. 

 
Forslaget giver så betydelige ulemper i forhold til besparelsen, at det absolut må 
afvises. Det administrative arbejde ved høring af alle interessenter og ansvarlige 
instanser i forbindelse med omdannelse til badezone er ikke medtaget i investe-
ringen.  
 
14. Vesterbro Lokaludvalg: 
Medlem af Vesterbro Lokaludvalg for Dansk Folkeparti Morten Vilmer mener, at 
lukningen er en meget trist beslutning, da Vesterbro igennem flere år er blevet tæt 
bebygget med dertil følgende vækst af borgere og byggeriet er på ingen måde slut 
endnu. Det er derfor uheldigt at lukke et frilivsområde, som der nu og i de kom-
mende år vil være et stigende behov for. Morten Vilmer ønsker at opfordre Borg-
mesteren til dialog, om hvorvidt der kan findes en løsning omkring dette bad, så-
ledes at Vesterbro og resten af København kan have glæde at badet. 
 
I forhold til lukningen af Havnebadet ved Fisketorvet. så stiller lokaludvalget sig 
meget uforstående overfor dette. Havnebadet er det næstmest benyttede, og savner 
altså ikke brugere. Det er meget brugt af børn og unge, der netop her finder et 
mere fredeligt sted end havnebadet på Islands Brygge. 
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Der bliver stadigt flere indbyggere på Vesterbro - i de kommende år kommer der 
8000 flere på Carlsberg, og hertil skal lægges indbyggerne i de 500 ungdomsboli-
ger ved IKEA, de nye boliger på Posthusgrunden samt hele den nye bydel, der 
skabes ved Fisketorvet. Og det der kendetegner disse byggerier/lokalplaner er jo, 
at der ikke er påtænkt nogen fritidsaktiviteter for børn og unge. 
Bydelen står overfor at vokse drastisk i antallet af indbyggere de kommende år, 
og udvalget stiller derfor uforstående overfor denne besparelse.  
Udvalget ved godt, at der selvfølgelig er flere andre muligheder rundt omkring i 
byen - men disse er på varme dage reelt allerede overfyldte. Og i en situation 
hvor man samtidigt overvejer at sommerlukke for svømmehaller, så virker det 
underligt også at lukke et meget benyttet havnebad. 
 
19. Hovedstadens Svømmeklub: 
Hovedstadens Svømmeklub er bekymrede for sikkerheden i forbindelse med om-
dannelse til badezone. Det er en helt klar fordel, at havnebade er fysisk omkran-
sede. For det første gør det overgangen fra svømmehal til åbent vand svømning 
lettere og mere tryg for nye åbent vand svømmere. For det andet er det lettere for 
trænere at have et overblik over alle svømmere i et havnebad frem for en bade-
zone, hvor træneren ikke følger svømmerne i bassinet langs kanten, men kun op-
holder sig i den ene ende af badezonen, fordi badezonen ikke er omkranset af et 
fysisk anlæg. 
 
Badezoner stiller altså helt særlige krav til foreningernes sikkerhed. Derudover 
er det meget svært at afgrænse, hvem der er foreningssvømmere, og hvem der er 
badende borgere. Klubben kan frygte, at deres trænere bliver set som livreddere 
og ekstra sikkerhed for alle badende gæster.  
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B. Effektiv håndtering 
og bedre formidling af 
materialer  

1. Københavns Kommunes Ældreråd  
Ældrerådet finder det vigtigt, at omstrukturering af Bogen Kommer-ordningen 
ikke medfører uhensigtsmæssigheder for de ældre borgere, der er visiteret til ord-
ningen.  
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Det opsøgende arbejde i forhold til børneinstitutioner, skoler, fritidshjem og ple-
jehjem nævnes ikke. Hvordan sikres bedre materialeformidling i samarbejde 
med disse? Vandreudstillinger, online systemer og lignende. 
 
14. Vesterbro Lokaludvalg 
For det første var det et væsentligt element i sammenlægningen af 10. klasse-cen-
teret og deres lokale kulturhus, at eleverne på denne måde ville møde voksne i 
deres hverdag. Udvalget synes, at det harmonerer dårligt med de forslag, der hand-
ler om at centralisere betjeningen af kulturhuse og biblioteker. Forslag der jo i 
deres essens handler om at flytte personale fra de enkelte kulturhuse og biblioteker 
til et centralt sted. På denne måde vil antallet af voksne altså blive reduceret, og 
begrundelsen for at sammenlægge altså blive udhulet. 
 
Særligt dette forslag vil have en slagside. De medborgere, der i dag modtager en 
hjælp via ordningen “Bogen kommer” vil risikere at miste denne. En stor del af 
denne indsats er båret af det personlige kendskab, og denne vil forsvinde, når ord-
ningen samles og dermed fjernes fra de enkelte biblioteker. 
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1. Højere badesikker-
hed og bedre udnyttelse 
af livreddernes res-
sourcer 
(Titlen er nu ændret til 
Bedre udnyttelse af liv-
reddernes ressourcer)  

5. Amager Vest Lokaludvalg: 
Lokaludvalget er bekymret for, om badesikkerheden forringes med forslaget om 
elektronisk overvågning – på trods af Kultur- og fritidsudvalget forsikring om 
dette ikke er tilfældet. Lokaludvalget understreger, at en elektronisk overvågning 
blot bør være et supplement til den almindelige livredderfunktion. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Lokaludvalget er stor tilhænger af kameraer under vand som en forøgelse af sik-
kerheden, og vi vil godt opfordre til, at man søger Trygfonden om penge til dette 
- det er lige i deres ånd. 
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Hvilke nye driftsopgaver til foreninger er der egentligt tale om? Foreningerne 
har i forvejen svært ved at rekruttere tilstrækkeligt med frivillige og vil næppe 
varetage nye opgaver, med mindre der følger tilsvarende kompetence og indfly-
delse med på hverdagen og tilrettelæggelsen af hallernes anvendelse.  
Forsøg bør i første omgang iværksættes i udvalgte haller. 
 
Det er fornuftigt at bruge livredderressourcerne bedre gennem ændret vagtplan-
lægning, men det ”flyvende” personales ordentlige arbejdsvilkår skal sikres. 
 
Det foreslås at ansøge Trygfonden om midler til det foreslåede overvågningssy-
stem i vandet. 
 
9. Christianshavns Lokaludvalg: 
Udvalget beder om, at der afsættes de fornødne ressourcer til høj badesikkerhed i 
det kommende vandkulturhus på Papirøen, både inde og ude. 
 
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Nørrebro Lokaludvalg finder det væsentligt, at foreningerne inddrages i en effek-
tivisering af svømmehallernes drift, da det ikke fremgår af oplægget i hvilket om-
fang dette er sket eller sker. 
 
13. Østerbro Lokaludvalg 
Øget sikkerhed er positivt, men da der er ikke nævnt erfaringer med denne teknik 
andre steder fra, bør det testes i et anlæg, før der vedtages bredere investering. Da 
”foreningsovervågning” af bassiner kræver ”ingen andre svømmere” i bassinet, 
skal det ved tidsplanlægning sikres, at borgere med arbejde i dagtimerne kan an-
vende anlægget imellem kl. 16 og 20. 
 
17. Rådet for Større Badesikkerhed 
Rådets interessereområde er, at der generelt altid er høj fokus på sikkerheden i de 
danske svømmehaller. Vurderingen af sikkerheden vil altid bero på et konkret fag-
ligt skøn, hvilket rådet ikke har tilstrækkelig indsigt til at bidrage til. 
 
Rådet er derfor ikke i stand til at foretage en egentlig vurdering af det fremsatte 
forslag, også fordi der udestår et udrednings- og analysearbejde omkring bruger-
nes ønsker samt en projektledelse til at implementere de organisatoriske foran-
dringer.  
 
Rådet har dog i høj grad tillid til, at Københavns Kommune på baggrund af den 
fuldstændige indsigt i forholdene vil foretage de nødvendige og saglige vurderin-
ger og opretholde et tilstrækkeligt niveau af sikkerhed.  
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18. Dansk Svømmeunion 
a. Kvaliteten, anvendeligheden og sikkerheden ved elektronisk videoovervågning.  
Dansk Svømmeunion mener, at det bør overvejes om overvågningssystemet kun 
er begrænset til kameraer under vand. Der findes systemer, der overvåger over 
vand. Disse systemer er væsentlig billigere, og kan også overvåge tørre områder.  
Der står ikke noget om, om at tiltaget også omfatter havnebadene. Et alternativ til 
dette kan være er overvågningssystem over vand. 
 
De har svært ved at anbefale et system, som de ikke kender til. Selvom systemer 
virker i en svømmehal, er det ikke sikkert, at det kan installeres i en anden svøm-
mehal, hvor der er andre brugergrupper. Dansk Svømmeunion anbefaler derfor at 
faseopdele beslutningsprocessen: en ekstra fase, hvor kvaliteterne ved flere for-
skellige systemer vurderes, og en evalueringsfase, hvor systemet endeligt verifi-
ceres og godkendes eller ikke godkendes, før det bliver operativt. 
Det er et system, der i yderste tilfælde kan betyde liv eller død for brugerne, så en 
godkendelsesrapport skal kunne klare et kritisk eftersyn efter en eventuel ulykke. 
Politiet skal som myndighed på området også høres, og skal også godkende syste-
met. 
 
b. Påvirkning af funktionalitet af faciliteter 
For Dansk Svømmeunion er det vigtigt at pointere, at installeringen af et elektro-
nisk overvågningssystem ikke må have indflydelse på funktionaliteten af facilite-
terne. Dansk Svømmeunion tænker særligt her, at kameraer og lignende ikke må 
placeres således, at bassinerne ikke kan anvendes til afholdelse af stævner, da 
FINA officielt skal godkende bassinerne til internationale standarder. For eksem-
pel skal tidstagningssystemer fortsat kunne installeres til brug af stævner. 
 
c. Brugerdrift i foreningstiden 
Dansk Svømmeunion ser både muligheder og udfordringer ved at indføre bruger-
drift i foreningstiden. Skal det blive en gevinst for Dansk Svømmeunions med-
lemsforeninger er det vigtigt, at foreningerne opnår øget tid og kvalitet i brugen af 
kommunens faciliteter. Det kan opnås ved at indføre et elektronisk låsesystem, 
hvor man på samme tid gør brugen af faciliteterne mere fleksible i dagligdagen og 
åbner op for brugen af faciliteter, der nu er utilgængelige. 
Dansk svømmeunion ser udfordringer i samarbejdet mellem kommune og forenin-
ger. Det er afgørende, at der laves en aftale med foreninger og kommune, som 
bidrager til merværdi for begge parter. Det er vigtigt, at man tager stilling til føl-
gende punkter: 
- Hvor stor en del af den daglige drift skal foreningerne varetage? 
- Har foreningerne kapaciteten til at varetage daglig drift? 
- Hvordan dækkes foreningernes merudgifter til personalet, der skal bidrage til 
den daglige drift? 
- Hvordan sikres kvaliteten og brugervenligheden af kommunen faciliteter, når der 
ikke er personale til stedet? 
I tråd med nyt livreddersystem, er det særligt relevant at sikre, at foreningerne er 
i stand til at påtage sig det fulde sikkerhedsansvar, herunder brugen af nyt elektro-
nisk overvågningssystem. 
 
Dansk Svømmeunion anbefaler overordnet, at en eventuel vedtagelse af forslaget 
indbefatter en klar strategi om, at indførelsen sker i tæt samarbejde med samtlige 
brugere af kommunens faciliteter; herunder Svømmeklubberne og Dansk Svøm-
meunion. 
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19. Hovedstadens Svømmeklub 
Klubben ved, fra bl.a. Valby Vandkulturhus, at den teknologi, som anvendes der, 
ikke er stabil. Det betyder, at de på vegne af alle brugere af svømmehallerne vil 
være bekymrede for, om teknologien er klar til at erstatte opsyn af livreddere.  
 
Hvis svømmeklubberne selv skal lukke hallerne og sikre, at de er forsvarligt 
tømte for brugere og andre personer, så vil de blive påført, at skulle aflønne de-
res trænere for at varetage de beskrevne opgaver. I den sammenhæng bemærker 
klubben, at deres trænere typisk er unge, og det vil være et stort ansvar for træ-
nerne at skulle aflukke og afsikre en svømmehal. Svømmeklubben ser dog også 
potentielle fordele, hvis det modsvares af en tilsvarende mulighed for at forenin-
ger kan benytte svømmehallen uden for lukketid. De har talrige eksempler på, at 
hallerne er lukkede, hvor de har medlemmer og trænere, som gerne vil udnytte 
svømmehallen.  
 
Hovedstadens Svømmeklub ser det ikke, som en fordel for borgerne, hvis svøm-
mehallerne gøres specialiserede til fx kun at håndtere foreninger. Det vil øge 
borgernes transporttider til de færre foreningsåbne svømmehaller og det vil 
skabe store flaskehalse i de efterspurgte ”prime time” tider. Ift. gevinsterne er de 
skeptiske og ser dem som værende teoretiske. Alle foreninger kan ikke udbyde 
de samme efterspurgte tider i 50 % færre svømmehaller.  
 
Som forening er de ikke begejstrede for at overtage driftsopgaver uden, at der 
følger øget adgang til foreningstider eller supplerende økonomi med. Klubben 
har i skolesvømmehallerne i dag et lignende ansvar allerede. I skolesvømmehal-
lerne har Københavns Kommune igennem stort set en hel svømmesæson ikke 
været i stand til at løse adgangskontrol, rengøring og sikre, at der var fungerende 
og vedligeholdte brusere og omklædningsfaciliteter. De har svært ved at se, at 
disse problemer ikke også skulle ramme alle andre svømmehaller, hvor der ikke 
er kommunalt personale til stede. De situationer og forhold, som Københavns 
Kommune har budt deres trænere og ikke mindst deres medlemmer, har været 
under al kritik.  
 
For Hovedstadens Svømmeklub vil det ikke føre til større ejerskab for anlægget 
eller frigøre ressourcer til kompetenceudvikling. De er allerede meget respekt-
fulde omkring de tider, som kommunen udlåner og udviser stor påpasselighed 
med at have fyldte hold, efterleve krav og forventninger. De ser dermed reelt in-
gen nævneværdige gevinster, dog undtaget her er, hvis foreningerne kan få ad-
gang til tider i svømmehaller, som vi ellers altid har været afskåret fra.  
 
20. Svømmeklubben MK 31: 
Overordnet set har klubben i de tider de er alene i svømmehallerne ikke behov for 
livreddere, idet de i aftalen om benyttelse af faciliteterne, selv har livredningsplig-
ten. 
 
MK 31 har i mange år kæmpet for, at klubberne fik adgang til faciliteterne via 
låsesystem, og det forslag kan kun hilses velkomment. Det udløser en naturlig 
konsekvens, hvor klubberne overtager en række daglige opgaver med vedligehol-
delse og livredderbemanding. Det sidste gøres alligevel, al den stund klubben har 
livredningspligten. 
 
En nøgleordning til klubberne, vil efter MK 31’s mening, give en langt bedre ud-
nyttelse af faciliteterne, herunder udnyttelse i ydertimerne uden at personalets 
vagtplaner mv. berøres. Her tænkes også på ”faste lukkedage” samt ferielukning. 
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Klubben er opmærksomme på, at andre kommuner har benyttet samme ordning, 
hvor visse af trænerne oplæres i de daglige gøremål på anlæggene. Forlydende fra 
såvel klubben som kommunerne, skulle være, at det også skulle ske helt upåkla-
geligt og har gjort det over en længere årrække. 
MK 31 stiller naturligvis tid og penge til, at deres trænere kan oplæres i de daglige 
arbejdsopgaver de måtte overtage. 
 
MK 31 er netop blevet oplyst, at Sundby Badet holder lukket i ugerne 27-29, og 
at Frankrigsgade lukker i ugerne 29-31. Igen en meget lang periode, hvor anlæg-
gene står ubenyttet hen. Selvfølgelig benytter kommunen sig af en sådan lukkepe-
riode til at udbedre skader etc. Men med en god planlægning med klubberne kunne 
disse uger sagtens benyttes. 
Klubben vil sætte stor pris på, at en prøveperiode, som for Emdrup Bad, også 
kunne omfatte Sundby Badet og /eller Frankrigsgade Svømmehal. 
MK 31 har mange børn på deres ventelister, som i givet fald kunne tilbydes un-
dervisning, kendskab og tryghed med vand, så de står klar til sommeren. 
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2. Øget skærmbetje-
ning, øget automatise-
ring og Smart betaling 
 
(Forslaget er nu opdelt i 
tre separate forslag;  
2a. Udvidelse af borger-
servicetilbuddet ved 
øget brug af 
skærm/vidoeopkald 
2b. Automatisering 
fase2 
2c. Billetautomater til 
Københavns Museum 
og Nikolaj Kunsthal) 

1. Københavns Kommunes Ældreråd:  
Ældrerådet er forbeholdende over for det store omfang, hvorved der sker en digi-
talisering af arbejdsgange og services til borgerne. Rådet skal derfor fremhæve, at 
det dels er vigtigt, at der er personale, som kan hjælpe og vejlede på kvalificeret 
vis i selvbetjeningssystemerne, og at det dels er vigtigt at have fokus på at skabe 
muligheder for f.eks. socialt liv og samvær særligt på bibliotekerne og i svømme-
hallerne. 
 
Derudover finder rådet det vigtigt, at der foretages brugerundersøgelser i forbin-
delse med implementeringen af de forskellige digitale services til borgerne. 
 
2. Københavns Kommunes Handicapråd 
Det er væsentligt, at tilgængelighed medtænkes, når der sker en øget digitalisering 
og automatisering. De nye løsninger skal kunne benyttes af alle borgere og altså 
tage hensyn til varierende behov. Det kan fx være nødvendigt at installere 
hæve/sænkeborde, der gør, at også kørestolsbrugere kan benytte skærmbetjening 
på fx biblioteker eller købe indgangsbillet på et museum. 
 
5. Amager Vest Lokaludvalg: 
Lokaludvalget finder besparelsesforslaget om øget automatisering bekymrende. 
Det er lokaludvalgets overbevisning, at forslaget om øget automatisering vil få en 
negativ betydning for relationerne mellem mennesker - sammenhængskraften i et 
lokalområde, når borgerne mødes af en maskine fremfor et menneske på bibliote-
ket. 
 
Skærmtilbuddet sikrer ikke tilgængelig og fleksibel borgerservice til de Køben-
havnere, der ikke kan bruge de digitale systemer. For denne gruppe ville øget au-
tomatisering betyde det stik modsatte. Amager Vest er en mangfoldig og sammen-
sat bydel med mennesker med vidt forskellig baggrund og kompetencer. Lokalud-
valget arbejder for, at alle borgere i bydelen skal have samme muligheder. 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
Ved øget skærmbetjening bør der sikres hjælpemuligheder til handicappede og 
andre, der ikke kan betjene sig via skærm. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Hvis automatisering og digitalisering resulterer i en lettere adgang til borgerser-
vice, så er forslaget tiltalende. Men det er vigtigt at være opmærksomme på, at der 
er geografiske områder i kommunen (herunder Bispebjerg). Her er andelen af bor-
gere med it-udfordringer særlig høj – det gælder særligt blandt ældre indvandrer-
grupper og borgere med stave-, skærm- eller tastaturudfordringer. 
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Det risikeres, at særligt sårbare borgere kobles af ved øget digitalisering, auto-
matisering og ’smart betaling’. Dette som følge af utilstrækkelige digitale kom-
petencer samt sprog- og læsekundskaber. Der skal derfor ved de foreslåede løs-
ninger tages højde for at sikre disse borgeres muligheder. 
 
Den ugentlige tidsramme for den centrale borgerservices skærmbetjening med 
videoopkald skal også være uden for den almindelige arbejdstid. 
 
Øget selvbetjening på museer kunne tænkes endnu smartere ved at koble sam-
men med sundhedskortet jf. biblioteks- og kulturhustilgangen eller til rejsekortet 
o.lign., hvis betaling indgår. 
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9. Christianshavns Lokaludvalg: 
Lokaludvalget mener, at forholdene for den ældre befolkning i bydelen skal for-
bedres, og at udsatte grupper skal have støtte og opmærksomhed. Lokaludvalget 
ønsker derfor svar på, hvordan disse samfundsgruppers behov tilgodeses med det 
fremlagte investeringsforslag. 
 
11. Kgs. Enghave Lokaludvalg: 
Udvalget anser det for vigtigt, at borgere stadig kan vælge ansigt til ansigt betje-
ning. 
 
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Nørrebro Lokaludvalg vil gerne sikre, at de svageste borgere, der ikke  
er fuldt med på bl.a. den elektroniske udvikling, stadig kan overskue og bliver 
støttet i at anvende kommunale tilbud i KFF-regi.   
 
15. Vanløse Lokaludvalg 
Dette er reelt en indskrænkning af brugerservice og vil skabe større utryghed om-
kring borgerservice skærmen på f.eks. bibliotekerne.  
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3. Feriecamps og bedre 
kapacitetsudnyttelse i 
svømmerhaller om 
sommeren 

1. Københavns Kommunes Ældreråd:  
Ældrerådet finder det yderst vigtigt, at der er tilstrækkelig information om, hvilke 
andre svømmetilbud, der kan benyttes i lukningsperioden.  
 
2. Københavns Kommunes Handicapråd 
Ved lukning af en række svømmehaller i sommerperioden bør udvalget og for-
valtningen tage hensyn til byens borgere med handicap, hvoraf mange ikke har 
mulighed for at bruge de udendørs badeanlæg. Der bør således være adgang til de 
af byens svømmehaller, hvor der fuld tilgængelighed, hvilket gælder både om-
klædningsfaciliteterne og muligheden for at benytte lift for at komme i bassinet. 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
Udvalget synes, at en uge lyder af meget lidt. Der er en oplagt mulighed for at 
flere børn og unge i udsatte byområder kan lære at svømme ved at investere mere 
i Feriecamp. Børnekulturhus Amar samarbejder tæt med Feriecamp, som blev 
startet op i Amager Øst. Aktiviteterne tiltrækker tusindvis af børn i sommerperio-
den. Udover den direkte oplevelse introduceres børn og unge til øens forenings-
aktiviteter. 
 
En del brugere, især ældre brugere, benytter svømmehallerne hele sommeren. De 
mødes i et socialt fællesskab, som er af stor betydning for disse brugergrupper. De 
ser ikke stranden som et alternativ til deres badning. For disse grupper vil en luk-
ning af svømmehallerne om sommeren være direkte negativ. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Ved at nedlukke nogle svømmehaller i sommerferieperioden, risikerer man let, at 
brugerantallet reduceres, da afstanden til anlægget forøges. Det er synd, hvis det 
betyder, at børn ikke lærer at svømme eller borgerne får rørt sig – og det er ikke 
godt for folkesundheden. Her på Bispebjerg forventer vi ikke, at en åbning af hav-
nebade vil kunne kompensere for lukkede svømmehaller. Det er primært dem, der 
har lokalt tilhørsforhold i denne del af København, der vil få gavn af dette.  
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
God idé med Feriecamps i svømmehaller. Generelt er der for få bade og svøm-
mehaller i København og ikke mindst i Brønshøj-Husum. Pga. afstanden vil der i 
realiteten ikke være til tilbud til børn og unge i Husum og Tingbjerg. 
 
Der skal satses på tilbud i nærområderne. Ferielukning af Tingbjerg Svømmehal 
er ikke omtalt i oplægget, men er en realitet. Tingbjerg Svømmehal bør være 
åben i hele ferien både for områdets børn og unge og til brug for lokale Ferie-
camps. Fint at Bellahøj Svømmestadion tænkes åbnet i ferieperioden også til Fe-
riecamps for Nørrebro. Udvalget forudser dog, at den foreslåede lukning af 
svømmehal på Nørrebro vil afstedkomme endnu større køer end der er i forvejen. 
  
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Nørrebro Lokaludvalg er generelt uforstående for at holde svømmehaller og 
idrætshaller lukket, når vi ved, at der mangler faciliteter til idræt på Nørrebro. Vi 
har kun én svømmehal på Nørrebro til over 80.000 borgere, for hvem stranden og 
byens havnebade ikke altid er et ligestillet alternativ. Nørrebro Lokaludvalg fore-
slår, at det organiserede foreningsliv som minimum har mulighed for at anvende 
ferielukkede faciliteter, igennem samarbejdsaftaler med KFF, så eksisterende an-
læg dermed kan anvendes, hvis foreningslivet vil tage ansvar for åbning og luk-
ning.    
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13. Østerbro Lokaludvalg 
Der opereres med lukning af flere svømmehaller, herunder Øbrohallen i 6 uger i 
sommerferien. Besparelsen fra 2020 er lav (kr. 0,3 mio. svarende til ½ administra-
tiv medarbejder), og den umuliggør/besværliggør anvendelse af svømmeanlæg-
gene for mindre børn og pensionister. Forslaget bør derfor afvises. 
 
16. Valby Lokaludvalg: 
Udvalget finder det fornuftigt, at ikke alle svømmehaller er åbne i sommerferien, 
hvor behovet er mindst. 
 
19. Hovedstadens Svømmeklub: 
Grundlæggende forstår klubben ikke, hvorfor svømmehaller skal lukkes om 
sommeren, hvor mange borgere og potentielle foreningsmedlemmer har fri fra 
job og skoler.  
 
Der er lange ventelister til svømmehold. Primært på børnehold, hvor børn skal 
lære at svømme. De udnytter i dag de første og sidste uger af skoleferierne på at 
afvikle svømmecamps, hvor de åbner op for nye medlemmer, bl.a. fra venteli-
sten. Her får de adgang til undervisning, aktivering og socialt samvær. Klubben 
ser gerne, at foreningerne får adgang til svømmehallerne i juni, juli og august. 
  
Konkret ift. forslaget vil et fokus på færre åbne svømmehaller give flaskehalse, 
også ift. de camps, som de udbyder, hvor fx Vesterbro Svømmehal og Hillerød-
gade Svømmehal er de centrale svømmehaller for deres svømmecamps.  
 
Det vil være flaskehalse, som er identiske med den situation, som de har beskre-
vet under specialiserede foreningssvømmehaller under forslag 1.  
 
De nuværende FerieCamps giver efter deres erfaring ikke nogen forsmag eller 
øget engagement og dermed nemmere adgang til foreningslivet. FerieCamps fo-
regår som et gratistilbud, hvor særligt ansatte livreddere holder opsyn med de 
børn, der møder frem. Der foregår generelt set ikke strukturerede og planlagte 
foreningslignende tilbud under FerieCamps. Derfor synes gevinsten om en nem-
mere adgang til foreningslivet at være teoretisk.  
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4. Kapacitetsudnyttelse 
af svømmehaller ved 
ny prisstruktur 

1. Københavns Kommunes Ældreråd:  
Ældrerådet følger løbende prisudviklingen i forhold til Grøn tid-taksten. 
 
5. Amager Vest Lokaludvalg: 
Lokaludvalget finder at besparelsesforslaget om ny prisstruktur ved svømmehaller 
vil medføre en forringelse af alle borgeres og foreningers muligheder for at bruge 
svømmehallerne. Lokaludvalget arbejder for bedre muligheder for at dyrke såvel 
idræt som øvrige fritidsaktiviteter, den nye prisstruktur ville være et skridt i den 
forkerte retning.  
 
Lokaludvalget stiller spørgsmålstegn ved, om forvaltningen er tilstrækkelig oplyst 
om brugernes efterspørgsel til at kunne fastlægge den ny prisstruktur. Grønne tider 
er en god idé og brugen bør udbredes, men efterspørgslen på kultur- og idrætsfa-
ciliteter kan variere meget fra område til område, og kan ikke skæres over en kam. 
Hvordan kan forvaltningen være sikker på, om borgerne stopper med at bruge fa-
ciliteten eller bruger den på et andet tidspunkt? Derfor vil lokaludvalget anbefale, 
at forvaltningen evaluerer den ny prisstruktur efter et års tid. 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
Udvalget kan se ideen i at benytte økonomiske incitamenter til at bevirke en bedre 
kapacitetsudnyttelse i svømme- og idrætshaller. Imidlertid vil økonomiske incita-
menter ikke kunne påvirke alle grupper lige meget. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Lokaludvalget noterer med glæde, at der ikke skæres i pensionisternes morgen-
svømning, som både har en social og motionsmæssig betydning. Lokaludvalget 
noterer også med glæde, at prisniveauet i Københavnske svømmehaller stadig er 
rimelige. 
 
8. Brønshøj-Husum 
Det skal fortsat være billigt at gå i svømmehal og især børnebilletter skal holdes 
fri for prisstigninger. En prisforskel på 5 kr. vil næppe kunne ændre brugernes 
adfærd for, hvornår hallerne benyttes. Kun en times yderligere åbning af svøm-
mehaller kl. 17–18 er utilstrækkeligt, så længe vi ikke har flere haller. Kapacite-
ten af de eksisterende haller kan udvides ved at sikre længere åbningstider. 
 
Hvis foreninger skal overtage en del af driften, bør det også være foreningerne, 
der sætter åbningstiderne og priserne i deres ansvarsperioder. Hvorfor ikke åbent 
til kl. 22, hvis en forening vil påtage sig arbejdet derved? 
 
11. Kgs. Enghave Lokaludvalg 
Udvalget synes, at det er fint at tilskynde børn og voksne til at bruge svømmehaller 
og idrætsanlæg på tidspunkter, hvor faciliteterne ikke bruges meget. Som det fo-
reslås, kan det gøres ved at regulere priserne sådan, at det bliver dyrere på nogle 
tidspunkter og billigere på andre. Men samlet set bør taksterne ikke stige, som det 
er foreslået. 
 
I den gamle del af Sydhavnen er sundhedstilstanden blandt mange borgere ikke 
god. Det er et stort problem med et stigende antal mennesker, der er overvægtige 
og i dårlig form, både blandt børn og voksne. Derfor bør det være nemt og billigt 
at bruge svømmehaller og idrætsfaciliteter. Prisen for en billet eller et klippekort 
til svømmehallen betyder meget for mennesker med lave indkomster, og derfor 
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mener udvalget, at en forhøjelse af prisen på nogle tidspunkter bør føre til en be-
tragtelig nedsættelse på andre tidspunkter, så det samlet ender i et 0. Måske kunne 
det endda være gratis på nogle tidspunkter?  
 
Den primære gevinst vil dermed ikke være øgede indtægter, men forhåbentlig en 
bedre folkesundhed og bedre fritidstilbud til børn. Selv om det ikke er det, der 
lægges op til med høringen, kunne der godt tænkes i andre baner end de økono-
miske, især når det tilmed understøtter målsætninger i andre af kommunens for-
valtninger om en forbedret folkesundhed. 
 
Det skal bemærkes, at der er steder i Danmark, hvor man har positive erfaringer 
med stor tilstrømning til svømmehallen, når den er billig eller gratis. F.eks. er det 
gratis for alle over 60 år at bruge Hernings svømmehal om onsdagen. 
 
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Det er for Nørrebro Lokaludvalg vigtigt, at KFF sikrer sig, at de fattigste borgere 
stadig kan anvende svømmefaciliteterne. Vi frygter, at prisstigningerne særligt vil 
ramme ressourcesvage børnefamilier, der ikke kan betale den forøgede pris, og 
hvor nærheden til deres bopæl har væsentlig betydning.   
 
13. Østerbro Lokaludvalg 
Der foreslås takster for 2019 med billetprisstigninger på op til 38% i 2019. Det er 
helt udenfor fornuftig relation til brugernes indtægtsstigninger og må derfor afvi-
ses. Bortset fra i særlige situationer, må prisstigninger følge almindelig inflation. 
  
16. Valby Lokaludvalg: 
Gruppebilletten er i realiteten en familiebillet, idet den giver gratis adgang for to 
børn, der følges med to voksne.  
 
Lokaludvalget er modstander af afskaffelsen af denne billettype, idet det særligt 
vil ramme resursesvage børnefamilier. Det er sandsynligt, at resursestærke fami-
lier kan køre deres børn til et alternativt tilbud eller betale den forøgede pris, mens 
det samme er ikke tilfældet for familier med færre resurser, hvor prisen spiller en 
stor rolle, og hvor nærheden til deres bopæl også har væsentlig betydning.  
 
Option 2 er kun en yderligere skærpelse af forringelsen for børnefamilier i Valby 
Vandkulturhus, idet det positive ord weekendbillet kun betyder en yderligere pris-
stigning. I dette forslag vil en familie som ovenfor skulle betale 170 kr. for et 
besøg i svømmehallen, og ydermere afskaffes muligheden for at bruge klippekort 
som alternativ i weekenden. Dette forslag er vi selvsagt også modstandere af.  
 
Vi er tilsvarende ikke tilhængere af, at institutionskortet stiger i pris. Det rammer 
målrettet børn og unge i institutioner, hvis budget til udflugter tilsvarende er under 
pres. Der skete en prisstigning fra 10 til 11 kr. i 2018 og med en stigning til 13 kr. 
i 2019 vil denne pris være steget 30 procent på 2 år.  
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5. Øget kapacitetsud-
nyttelse af idrætshaller 

4. Folkeoplysningsudvalget 
Udvalget noterer sig forslag om ændret prisstruktur på idrætsanlæggene ift. salg 
af tider. Udvalget bemærker, at ændringer skal ske uden, at der kommer færre 
timer i primetime til foreningslivet. 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
Udvalget kan se ideen i at benytte økonomiske incitamenter til at bevirke en bedre 
kapacitetsudnyttelse i svømme- og idrætshaller. Imidlertid vil økonomiske incita-
menter ikke kunne påvirke alle grupper lige meget. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Ensartede priser i hele byen vil være en fordel og det samme med differentierede 
priser i forhold til tidsrummet alt efter, om der er spidsbelastning på bookingen 
eller ikke. Idrætsfaciliteterne er meget bookede imellem kl. 16-20, og det er vig-
tigt, at det fortsat bliver et tilgængeligt tilbud for de folkeoplysende foreninger at 
benytte dem trods en ændret kapacitetsudnyttelse. 
 
9. Christianshavns Lokaludvalg: 
Lokaludvalget mener, at forholdene for den ældre befolkning i bydelen skal for-
bedres, og at udsatte grupper skal have støtte og opmærksomhed. Lokaludvalget 
ønsker derfor svar på, hvordan disse samfundsgruppers behov tilgodeses i Hal C 
med det fremlagte investeringsforslag. 
 
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Nørrebro Lokaludvalg er generelt uforstående ift., at idrætsfaciliteter udlejes i 
tidsrummet fra kl. 16-20, hvis foreninger kan anvende dem til børne- og ungeak-
tiviteter. Derfor mener Nørrebro Lokaludvalg, at faciliteter til håndbold/basket-
ball/fodbold slet ikke skal udlejes i tidsrummet fra kl. 16 – 20, men anvendes til 
børne- og ungeaktiviteter i foreningsregi. Nørrebro Lokalvalg efterlyser generelt 
en oversigt over, hvad indtjeningen er på udlejning af faciliteter til håndbold/ba-
sketball/fodbold, da foreningslivet på Nørrebro oplever, at netop facilitetsmangel 
på denne type baner er den primære begrænsende faktor for udvikling af frivilligt 
foreningsliv på Nørrebro.   
  
Generelt vil Nørrebro Lokaludvalg foreslå en øget brugerinddragelse ift. anven-
delse af idrætshaller. Nørrebro Lokaludvalg ser gerne, at foreninger, der får stillet 
gratis halfaciliteter til rådighed, også forpligtes til at bidrage til at optimere anven-
delsen med henblik på at få flere foreningsaktive i de eksisterende faciliteter. Nør-
rebro foreslår inddragelse af børne- og ungeforeningerne, Nørrebro Idrætsråd og 
Nørrebro Lokaludvalg, hvis KFF ønsker optimering af brugen af idrætshallerne 
på Nørrebro.   
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6. Ligestilling af vok-
senforeninger og selv-
organiserede idrætsud-
øvere 

2. Københavns Kommunes Handicapråd 
Vær opmærksom på, at borgere med nedsat funktionsevne også er engageret i fol-
keoplysende foreninger, og derfor også blive økonomisk påvirket af dette forslag. 
Ved at indføre et gebyr øges udgifterne for foreninger der fx engagerer borgere 
med handicap i idrætsaktiviteter, hvilket kan have den konsekvens, at færre bor-
gere med handicap vil få mulighed for at dyrke idræt og være sociale. 
 
4. Folkeoplysningsudvalget  
Udvalget bemærker, at gebyrmodellen er sammenlignelig med andre 6-byers mo-
del, og udvalget har ikke konkrete ændringsforslag til modellen. Folkeoplysnings-
udvalget forventer at blive inddraget i arbejdet med implementering af en evt. ge-
byrordning. Det er særligt væsentligt for udvalget at følge, at der kommer et øget 
tilskud til børn og unge og råderet for foreningslivet over flere timer i primetime. 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
Alle foreninger også voksenforeninger skal prioriteres. Derfor skal voksenforenin-
ger og selvorganiserede idrætsudøvere ikke ligestilles. Øget betaling vil svække 
foreningerne og kunne føre frem til, at færre dyrker idræt i foreningsregi. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Brugerbetaling i idrætshaller med rimelige gebyrer kan godt klares af de fleste 
brugergrupper, men der bør findes en ordning for socialt svage grupper, som træn-
ger til motionen, men som ikke kan klare selv blot små gebyrer af deres kontant-
hjælp. Det gælder også de børn, som ikke har råd til at deltage i aktiviteter.  
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Hvori ligger ligestillingen? Så vidt udvalget kan se, er der tale om øgede indtæg-
ter gennem øget gebyr for foreningerne. Det gør det økonomisk vanskeligere for 
foreningsarbejdet, og det er ikke det der er brug for. 
 
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Lokaludvalget bemærker, at der mangler en uddybning af dette forslag, hvis Nør-
rebro Lokaludvalg skal forholde sig detaljeret til dette forslags konsekvenser for 
Nørrebro.   
  
Det frivillige foreningsliv, der arbejder med børn og unge skal helt fritages for 
yderligere økonomiske forringelser eller yderligere administrative byrder.  De for-
eninger, som primært rummer voksne, må derfor enten tage ansvar for lokalområ-
dets børn og unge eller bære den økonomiske byrde for de foreninger, der arbejder 
med børn og unge.  Det er endvidere vigtigt, at et eventuelt gebyr ikke spises op 
af administration.   
 
15. Vanløse Lokaludvalg 
Lokaludvalget bemærker, at de allerfleste anlæg er fuldt booket, især i primetime, 
og lokaludvalget har svært ved at se, hvordan det skulle hjælpe foreningerne. Der-
udover efterlyses en analyse af hvilke idrætsforeninger, der mangler tid, hvilke 
idrætsgrene det dækker over, sammenlignet med den yderligere tid der loves. Mat-
cher de ting hinanden? 
 
Der mangler konsekvensberegninger i forhold til at holde foreninger med mange 
børn og unge ”skadesfri”. Der står endvidere ”Samtidig får disse foreninger mere 
tid i de offentlige faciliteter”. Hvis primetime har en meget høj belægningsprocent, 
hvordan skal dette så kunne lade sig gøre? 
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Alle medlemmer af foreninger betaler kontingent. Godt nok bliver faciliteterne 
stillet gratis til rådighed, men der er andre udgifter ved at drive en forening. De 
udgifter har de selvorganiserede ikke. Man vil altså i virkeligheden stille forenin-
gerne ringere ved at indføre gebyr.  
 
Ved at sætte fokus på voksenforeninger, risikerer man desuden at begrænse mu-
lighederne for denne gruppe og som følge heraf spænde ben for kommunens egne 
mål i forhold til den aftale man har indgået med DIF og DGI i forbindelse med 
”Bevæg dig for livet”. 
 
Lokaludvalget bemærker, at det ikke umiddelbart er et argument, at fordi der er 
gebyr på faciliteter i en lang række andre andre byer, så skal vi også have det. 
 
På baggrund af det fremlagte talmateriale er det umuligt at gennemskue, hvilke 
konsekvenser det vil have for foreningerne og deres medlemmer, og hvilke admi-
nistrative opgaver det pålægger foreningerne for at forvalte denne ordning. End-
videre bliver der igen brug for flere administrative medarbejdere internt i forvalt-
ningen i stedet for at bruge midlerne derude, hvor de gør gavn, nemlig på idræts-
anlæggene til at servicere brugerne.  
 
19. Hovedstadens Svømmeklub 
Hovedstadens Svømmeklub erindrer forslaget, som tidligere har været fremlagt 
for Kultur- og Fritidsudvalget, men som blev afvist. Her ville alle foreninger, 
også udprægede børne- og ungdomsforeninger, som Hovedstadens Svømmeklub, 
blive pålagt ret omfattende ekstra byrder omkring dokumentation af medlems-
sammensætningen. Klubben kan af forslaget ikke konkludere, hvordan den prak-
tiske håndtering er tænkt. Men de opfordrer til, at der ikke pålægges foreninger 
ekstra byrder og bureaukrati.  
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7. Fastfrysning af til-
skud 

2. Københavns Kommunes Handicapråd 
I lighed med bemærkningen til forslag 6, rammes foreninger, der engagerer bor-
gere med handicap. Handicaprådet finder ikke, at det er hensigtsmæssigt, at denne 
gruppe af borgere får dårligere vilkår for at deltage aktivt i kultur- og fritidsakti-
viteter. 
 
5. Amager Vest Lokaludvalg: 
Lokaludvalgets vurdering er, at en fastfrysning af tilskud til eksterne tilskudsmod-
tagere ville medføre en reduktion af bydelens muligheder for fritid, kunst og kul-
tur. Vores ambition om at optimere kultur- og fritidsmulighederne i bydelen, un-
derstøttes af Københavns Kommunes fokus på, at byen skal være en attraktiv 
ramme om det moderne byliv (Kommuneplan 2015). 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
En række udgifter f.eks. lærer- og lederlønninger følger centralt fastsatte satser og 
kan kun gøres til genstand for besparelser ved en reducering af personalet, med 
den konsekvens, at foreninger skal reducere aktiviteterne eller hæve deltagerbeta-
lingen, hvilket jo i særlig grad går ud over de mindre bemidlede grupper. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Fastfrysning af tilskud kunne sammenlignes med afvikling af tilskud, hvilket lo-
kaludvalget ikke ser positivt på. Særligt tilskud til børn og unge er problematisk, 
hvor deltagertallet er vokset med 50 % over de sidste ca. 10 år, og at der fra politisk 
side udtrykkes ønske om at demografiregulere tilskuddet. 
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Udvalget mener, at fastfrysning eller mangel på samme skal differentieres i for-
hold til mængden af kulturtilbud i de enkelte bydele. En fastfrysning over en 
bred kam vil fastholde den ulighed mellem bydelene, som de oplever i øjeblik-
ket. 
 
9. Christianshavns Lokaludvalg: 
På Christianshavn er der mange offentlige og private kultursteder. De skal sikres 
de bedste rammer. Lokaludvalget ser også et behov for at sikre en spredning af 
kulturfaciliteter over hele Christianshavn, herunder de nye kvarterer, og ønsker, at 
kommunens Kultur- og Fritidsforvaltning i større omfang gør brug af og tager 
hånd om den aftale, som Københavns Kommune har med Det Kongelige Tea-
ter/Operaen. Den går ud på, at de københavnske skolebørn gennem deres skoletid 
skal have mulighed for at opleve teatrets kunstarter, og at teateret lokalt skal sam-
arbejde med festivaler og andre kulturområder, der modtager støtte fra Køben-
havns Kommune. 
 
En styrkelse af kulturlivet på Christianshavn kan også ske ved at udnytte flere 
bunkere til kulturaktiviteter -f.eks. til øvelokaler; ved at etablere et samarbejde 
med Operaen om lokal udnyttelse af faciliteterne; og generelt støtte samarbejdet 
mellem institutioner og foreninger med henblik på viden om og bedre udnyttelse 
af lokaler og lån af arealer og faciliteter." 
Lokaludvalget beder om forvaltningens vurdering af, hvordan lokaludvalgets øn-
sker kan kombineres med det fremlagte investeringsforslag. 
 
11. Kgs. Enghave Lokaludvalg 
En såkaldt ’fastfrysning’ af tilskuddet er reelt en 1% reduktion. I en bydel, som 
vokser mere end dobbelt så hurtigt som resten af København, er det ikke en opret-
holdelse af status quo, men en kraftig reduktion af støtten i en periode, hvor der 
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netop er brug for en ekstra indsats for at sikre et lokalt forankret kultur- og fritids-
tilbud, som vil give disse nye kvarterer en mulighed for at skabe deres egen iden-
titet. Mange af de nytilflyttede familier er børnefamilier, som har brug for et rigt 
fritids- og kulturtilbud, og det er der i øjeblikket ikke kapacitet til at tilbyde. 
 
Dette har medført at institutionerne allerede har været nødt til at effektivisere så 
meget de kan, og da efterspørgslen har været stigende er ressourcerne blevet ud-
nyttet til det yderste. En fortsat stigning i efterspørgslen, som må forventes med 
den store befolkningstilvækst, vil medføre et tab af kvalitet, hvilket ikke alene 
skaber utilfredshed hos brugerne, men også påvirker de hårdt arbejdende ansattes 
mentale arbejdsmiljø i en negativ retning. 
 
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Nørrebro Lokaludvalg mener, at det frivillige foreningsliv for børn og unge skal 
opprioriteres og styrkes i København, og der vil det være urimeligt at svække det 
yderligere via yderligere besparelser/fastfrysning af tilskud.   
 
16. Valby Lokaludvalg: 
Forslaget lægger op til, at tilskud fra Københavns Kommune beskæres med 1 pro-
cent, så de kommer til at ligge under pris- og lønfremskrivningen (i den følgende 
tekst med option for at vælge 2 procents beskæring). Det vil ramme en lang række 
områder under folkeoplysningsloven, det frivillige foreningsarbejde og på kunst-, 
musik- og teaterområdet. Det er alle områder, som udvalget ved, er under stort 
pres i disse år, men som samtidig står for en væsentlig del af kommunens fritids- 
og kulturtilbud.  
 
Lokaludvalget går ikke ind for, at aktørerne på kultur- og fritidsområdet, der i høj 
grad er båret af stort engagement og frivilligt arbejde, skal beskæres. Især vil vi 
pege på, at de aktiviteter, der er rettet mod børn og unge, og ikke mindst det fri-
villige foreningsarbejde, bør friholdes for besparelser. En stor del af Københavns 
tilbud til børn og unge er båret af frivillige i foreningsarbejde, hvor økonomien er 
lille, og hvor der samtidig er stort behov for fx lederudvikling for at fastholde de 
frivillige. 
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8. Mellemkommunal 
refusion på voksenun-
dervisningsområdet 

4. Folkeoplysningsudvalget 
Udvalget bemærker, at en besparelse på det mellemkommunale område bliver en 
besparelse på området, da der dermed vil blive mindre tilskud samlet set til områ-
det. 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
De københavnske aftenskoler tiltrækker fortsat mange udenbys deltagere. Det 
skyldes ikke mindst, at kommunen har en række specialiserede aftenskoler med 
egne lokaler – og dermed et fagligt og pædagogisk befordrende miljø. Indtægter 
på den mellemkommunale refusion er midler, som aftenskolerne tjener ved at 
udbyde et godt produkt.  
 
Med investeringsforslaget vil forvaltningen gøre indhug i dette. Dermed forrin-
ger man vilkårene for at udbyde folkeoplysende voksenundervisning og effekten 
vil sandsynligvis være færre udenbys deltagere, og dermed et mindre provenu på 
den mellemkommunale refusion. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Mellemkommunal refusion er en god og rimelig løsning. 
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Omprioritering af merindtægt kan ramme uhensigtsmæssigt. Der kan skabes 
usikkerhed omkring de særlige undervisningstilbud, der trækker unge fra hele 
Storkøbenhavn, AFUK og lign. til, men som i høj grad gavner Københavns egne 
unge. Med tiden kan man risikere, at tilbuddene lukker ned eller bliver så ringe, 
at de ikke længere kan tiltrække elever fra andre kommuner. Så står man med 
både dårligere tilbud i København og svigtende tilskud fra de andre kommuner. 
 
11. Kgs. Enghave Lokaludvalg 
Det virker umiddelbart uhensigtsmæssigt at skære i de penge, som Københavns 
Kommune tjener på deres nyskabende aktiviteter, som tiltrækker betalende bor-
gere fra andre kommuner. Citat fra KK’s oplæg ”Overskuddet indgår i omforde-
lingen på voksenundervisningsområdet, og sætter aftenskolerne i stand til at 
igangsætte flere aktiviteter som fx sprog- eller musikundervisning, madlavnings-
kurser, bevægelse og afspænding og læsekredse.” Disse aktiviteter tiltrækker med 
andre ord nye betalende kunder, og hvis der reduceres i disse aktiviteter, må man 
forvente at indtjeningen i de kommende år formindskes, og at besparelse derfor er 
illusorisk. 
 
Derudover dækker beløbet også ”tilskud til særlige målgrupper som pensionister, 
efterlønnere og arbejdsløse, udgifter relateret til deltageres handicap og aftensko-
lernes udviklingspulje.” Med andre ord rammer denne besparelse de svageste og 
mest trængende i samfundet. og det kan forventes at det medfører ekstra udgifter 
på andre poster, som fx. det sociale regnskab som følge af et reduceret konstruktivt 
tilbud til denne befolkningsgruppe. I den store sammenhæng vil besparelsen helt 
eller delvis forsvinde. 
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9. Bedre samdrift og 
madfællesskaber på 
byens institutioner 

6. Amager Øst Lokaludvalg 
I den udstrækning, at det ikke belaster forpagtere eller foreninger i negativ grad 
ser udvalget forslaget som positivt, omend de ikke kan se særligt store besparelser 
i det. 
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Samdrift af cafedrift kan være vejen frem, men når vi ser hvor godt en cafe kan 
drives i Biblioteket på Rentemestervej, tvivler vi på effektiviteten. Det er vigtigt 
at være ret skarpe på driftsøkonomien men også bane vej for at indtænke forskel-
lige kommunale funktioner i kommunens anlæg. Her kan socioøkonomisk drift 
spille en afgørende rolle i forhold til at skabe mulighed for at bakke op om det 
rummelige arbejdsmarked. 
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Grundideen med at invitere nye partnere ind i udviklingen af byens kultur- og 
fritidstilbud, især ved at koble café- og kulturaktiviteter, er sympatisk. 
Erfaringen er dog, at det er overordentligt svært at få det til at fungere. Det kræ-
ver mange aktiviteter, mange mennesker der deltager på daglig basis, mange fri-
villige og endvidere vilkår og grundlag for indtjening for en forpagter.  
 
Det anbefales, at man begynder med de store haller og her får erfaring med fi-
nansieringsmodeller og partnerskaber. EnergiCenter Voldparken er eksempel på 
et madfællesskab med mange frivillige, der løfter sammen med en socialøkono-
misk konstruktion. 
 
I oplægget nævnes Brønshøj Vandtårn. Lokaludvalget glæder vi sig over, at visi-
onen er med i oplægget, idet vi netop ønsker etablering af et nyt kulturhus med 
mange forskellige aktiviteter i tårnets forskellige rum og det koblet med en re-
staurant og café. Dette kræver store investeringer, som vi forestiller os skal ske i 
et samarbejde mellem kommunen og private fonde. 
 
Rytterskolen er efter vores skøn nok for lille til at kunne rumme et ordentligt 
køkken og samtidig kunne rumme mange-facetterede kulturtilbud og integrati-
onstilbud. Her vil EnergiCenter Voldparken være en mere velegnet ramme.  
 
11. Kgs. Enghave Lokaludvalg 
Der peges på områderne Valby og Amager. Udvalget finder det vigtigt at fokusere 
meget på målsætningen om en sund og nærende kost, meget gerne økologisk. 
 
16. Amager Vest Lokaludvalg: 
Det er lokaludvalgets erfaring, at ønsket om at engagere borgere til at bidrage fri-
villigt til den kommunale drift kræver, at der er personale tilstede til at støtte op 
om og organisere borgernes bidrag. 
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10. Ivrige læsere og en-
gagerede borgere 
 
(Titlen er nu ændret til 
Biblioteksbetjening, læ-
selyst og engagerede 
borgere) 

1. Københavns Kommunes Ældreråd  
Ældrerådet støtter investeringsforslaget ”Ivrige læsere og engagerede borgere”, 
idet rådet håber, at indsatserne også målrettes ældre borgere herunder særligt for-
midlingen af litteratur i biblioteksrummet og den digitale formidling af materia-
lerne.   
 
7. Bispebjerg Lokaludvalg 
Det glæder os, at man vil opprioritere børnene, selvom det nok er dem, der er mest 
selvhjulpne med digitale løsninger, men når det samtidig koster en nedprioritering 
de svage grupper, ældre og indvandrere, giver det problemer, så det bør stadigt 
være muligt at kunne blive betjent på skift i dagtimer og aftentimer. Så generelt 
set vil de svageste borgere blive sat længere ned i køen, og da der er mange res-
sourcesvage borgere i Bispebjerg bydel er det ikke en model vi kan acceptere. 
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Fokus på efteruddannelse af medarbejdere, som skal understøtte en forbedring af 
vejledning, litteraturformidling og de fysiske rammer i bibliotekerne er meget 
fornuftigt og prisværdigt. Ikke mindst i denne tid, hvor læsekompetencen og -ly-
sten er truet. Det er dog mere uklart, hvordan et sådant mål kan opnås og lykkes 
for alle borgere i København, som også over de næste 10 år øges med 100.000 
og samtidigt udløse effektiviseringsgevinster? 
 
9. Christianshavns Lokaludvalg: 
Lokaludvalget mener, at forholdende for den ældre befolkning i bydelen skal for-
bedres, og at udsatte grupper skal have støtte og opmærksomhed. Lokaludvalget 
ønsker derfor svar på, hvordan disse samfundsgruppers behov tilgodeses med det 
fremlagte investeringsforslag for så vidt angår den del, der omhandler læselyst.  
 
For så vidt angår den del af investeringsforslaget, der handler om engagerede bor-
gere, vil lokaludvalget fremhæve følgende fra Christianshavns Bydelsplan 2017: 
"Vi er også opmærksomme på, at ensomhed er en problematik, som kræver et øget 
fokus i takt med, at vi bliver flere ældre. Vi ved, at det er et problem at få opsporet 
de borgere, der har behov for hjælp, og at det kun er et fåtal af borgerne, som nås 
med forvaltningens opsøgende besøg, når borgeren fylder 80 år. 
Lokaludvalget forestiller sig, at andre forebyggende indsatser kan imødekomme 
ældre og ensomme. Eksempelvis kan en aktivitetskoordinator og ordninger som 
spise- og besøgsvenner afhjælpe ensomhed yderligere. 
Der er dels behov for at udbrede kendskabet til de tilbud, der er for ældre og enlige, 
og dels bør indsatserne være lokalt baseret således, at det virker trygt og nærlig-
gende for ældre og ensomme at deltage. 
I lokaludvalget vil vi gerne være med til at styrke kommunens indsatser, som tager 
hånd om sociale forhold og udsatte grupper. Vi er en bydel med mange ressour-
cestærke borgere, og vi vil gerne imødekomme, at gabet mellem borgernes sund-
hed og trivsel mindskes." 
 
11. Kgs. Enghave Lokaludvalg 
Udvalget bemærker, at biblioteket i Sydhavnen allerede i 2016-18 har været igen-
nem en række besparelser, hvor den betjente åbningstid blev nedskåret. Bibliote-
ket er også allerede i flere omgange blevet underlagt en ’klynge’, som bliver for-
øget hyppigt – først med Vesterbro, så kom Valby til og nu også Vanløse. Udval-
get har svært ved at forestille og, at der yderligere gevinster at hente ad denne vej. 
Ved høringen i 2015 anførte udvalget, at ”en beskæring af den betjente åbnings-
tid fra 32 ugentlige timer til 18, [er] til skade for borgere med ringe skolekund-
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skaber og uddannelse, en befolkningsgruppe der hos os er større end i andre om-
råder af København”. Borgere med udenlandsk baggrund, og de sprogproblemer 
og manglende traditioner for uddannelse, dette indebærer er en del af denne be-
folkningsgruppe.  
 
Allerede i 2015 hed det, at nedgangen i den betjente åbningstid skulle kompense-
res gennem øget digitalisering og selvbetjening. Når effektiviseringsplanen for 
2019-22 nu lægger op til, at der skal nedlægges yderligere 17-22 heltidsstillinger 
på bibliotekerne i København, stiller de sig tvivlende på, at der kan opnås flere 
besparelser i vores område uden en alvorlig forringelse af serviceniveauet på 
biblioteket. 
 
Indførelsen af ”slagkraftige kulturaktiviteter” kan lyde besnærende, men udval-
get er bekymrede for, at det vil ske på bekostning af lokalt forankrede kulturakti-
viteter. 
 
Øgede investeringer i børnebiblioteker ser udvalget som en rigtig god satsning. 
Udvalget vil gerne gøre opmærksom på, at det stærkt stigende befolkningstal i 
Sydhavnen i vid udstrækning udgøres af unge familier, og det medfører et sti-
gende behov for en udbygning af børnebiblioteket. Et stigende udlån på bibliote-
ket afspejler også dette forhold. De vil også gerne gøre opmærksom på, at en 
centralisering kan skabe problemer med tilgængeligheden, når afstanden til bibli-
oteket øges og trafikale forhold skaber barrierer. 
 
14. Vesterbro Lokaludvalg 
For det første var det et væsentligt element i sammenlægningen af 10. klasse-cen-
teret og deres lokale kulturhus, at eleverne på denne måde ville møde voksne i 
deres hverdag. Udvalget synes, at det harmonerer dårligt med de forslag, der hand-
ler om at centralisere betjeningen af kulturhuse og biblioteker. Forslag der jo i 
deres essens handler om at flytte personale fra de enkelte kulturhuse og biblioteker 
til et centralt sted. På denne måde vil antallet af voksne altså blive reduceret, og 
begrundelsen for at sammenlægge altså blive udhulet. 
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3. Generelle bemærkninger på tværs af forslag fra høringssvarene  
 
1. Københavns Kommunes Ældreråd  
Ældrerådet er forbeholdende over for det store omfang, hvorved der sker en digitalisering af arbejdsgange og 
services til borgerne. Rådet skal derfor fremhæve, at det dels er vigtigt, at der er personale, som kan hjælpe og 
vejlede på kvalificeret vis i selvbetjeningssystemerne, og at det dels er vigtigt at have fokus på at skabe mulig-
heder for f.eks. socialt liv og samvær særligt på bibliotekerne og i svømmehallerne. 
 
Derudover finder rådet det vigtigt, at der foretages brugerundersøgelser i forbindelse med implementeringen af 
de forskellige digitale services til borgerne. 
 
3. Kultur- og Fritidsforvaltningens Hoved-MED 
Hoved-MED er enig i, at det i videst muligt omfang er at foretrække at løse de økonomiske udfordringer med 
investeringer, der skaber besparelser i form af effektiviseringer, nye løsninger mv., frem for besparelser uden 
forudgående investeringer.  
 
Investeringer giver i højere grad end ellers KFF mulighed for at sikre en god omstilling, herunder midler til 
kompetenceudvikling af medarbejderne.  
 
Hoved-MED foretrækker med andre ord investerings- og effektiviseringsforslag frem for årlige ”grønthøster”- 
besparelser, som rammer alle bredt. En forudsætning er, at alle forpligter sig til ordentlighed, gennemsigtighed, 
rettidig omhu og et særligt fokus på, at opgaver ikke falder mellem to stole. 
 
Medarbejdersiden sætter dog spørgsmål ved, om KFF kan blive ved med at investere sig ud af besparelser uden, 
at det vil føre til forringelser. Medarbejdersiden finder det derfor væsentligt med en forventningsafstemning 
mellem KFF og KFU ift., at vi ikke kan levere samme service for færre penge, og en forventningsafstemning 
om forvaltningens tilbud til borgerne. 
 
Medarbejdersiden bekymrer sig derudover om, hvorvidt investeringsforslagenes beregnede og forventede effekt 
lader sig realisere. Sker dette ikke samtidig med effektiveringen foretages og budgettet reduceres, står enhederne 
reelt over for en grønthøster, og må finde besparelsen et andet sted, med forringelse af service og øget arbejds-
pres til følge.  
 
Medarbejdersiden foreslår på den baggrund, at forvaltningen styrker fokus på gevinstrealisering, og at enhe-
derne systematisk hjælpes med at gennemføre det enkelte forslag. Medarbejdersiden opfordrer til, at den videre 
udvikling og implementering af forslagene sker i tæt dialog med enhederne og de enkelte institutioner, og med 
involvering af de lokale MED.  
 
Medarbejdersiden ønsker desuden fokus på kvaliteten af de udviklede løsninger, herunder især IT-baserede, og 
ønsker, at der sker en opfølgning på investeringernes beregnede og forventede effekt, og hvad der sker, hvis 
besparelserne ikke har den forventede effekt. I forlængelse foreslås det, at Hoved-MED løbende følger op på 
gevinstrealiseringen på det enkelte projekt. 
 
Men medarbejdersiden er bekymret for, hvordan man kan få folk til at engagere sig uden frygt for at deres 
stillinger forsvinder. Hvordan vedligeholder vi engagementet, og skaber et rum for kreativitet og innovation? 
Medarbejdersiden understreger derfor, at der i hele processen skal være fokus på det gode arbejdsmiljø.  
 
I forhold til den samlede medarbejdergruppe i forvaltningen opfordrer medarbejdersiden til at forvaltningen 
fortsat har et særligt fokus på, hvordan man som medarbejder, kan blive en del af udviklingen og ændre sig med 
opgaverne. Forvaltningen skal i fællesskab: 
 
- Sikre kompetenceudvikling af medarbejderne til at kunne arbejde med den nye teknologi. 
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- Sikre en generel kompetenceudvikling af medarbejderne til at kunne varetage andre opgaver  

 
4. Folkeoplysningsudvalget 
Udvalget bemærker, at Folkeoplysningsområdet oplever stor vækst i disse år, og at besparelser på området 
derfor fører til mindre aktivitet, lavere kvalitet eller højere brugerbetaling. Udvalget finder derfor, at området 
ikke skal indgå i de kommende omprioriteringer.  
 
5. Amager Vest Lokaludvalg 
Amager Vest Lokaludvalg har følgende forslag til hvordan kultur- og fritidsforvaltningen i øvrigt kan fremme 
mulighederne både for det organiserede og det selvorganiserede fritidsliv: 
 
En åben og aktiv skole  
Skolernes lokaler og udearealer står ofte tomme efter lukketid samtidig mangler Amager Vest et rigtigt bydels-
hus. Lokaludvalget foreslår derfor, at forvaltningerne udarbejder en ordning, således at skolernes lokaler bliver 
tilgængelige udenfor skolens arbejdstid. 
 
Selvbetjente biblioteker og idrætshaller  
Lokaludvalget er bekymret for om besparelserne afleder følgeomkostninger, der overstiger besparelsen. Derfor 
efterspørger lokaludvalget en oversigt over udgifterne til hyre af private vagtværn til kommunens offentlige 
kultur- og idrætsfaciliteter over de sidste 5 år. 
 
Lokaludvalget er klar over, at de opståede rengørings- og tryghedsproblemer i forbindelse med at idrætsanlæg 
og biblioteker er uden bemanding i visse tidsrum, delvist er løst med en opsynsordning. Ordningen har forbedret 
situationen, men de unge har brug for en pædagogisk indsats. Lokaludvalget foreslår derfor, at man i stedet for 
”ren” opsynspersonale ansætter medarbejdere med både opsyns- og pædagogkompetencer. 
 
Besparelser bør udmøntes med omsorg for de ressourcesvage og ikke-digitaliserede borgere. Derudover har 
besparelser der medfører forringelser en tendens til i sidste ende at blive dyre. 
 
6. Amager Øst Lokaludvalg 
Udvalget anerkender, at det er en bunden opgave at finde besparelser på budgettet, men vil gøre opmærksom 
på, at den manglende demografiregulering på området i forvejen sætter budgettet under stort pres. 
 
Forvaltningens besparelsesforslag går hårdt ud over folkeoplysningen, som i forvejen er blevet kraftigt forringet 
de senere år. Udvalget finder ikke at besparelsesforslagene er i overensstemmelse med Københavns Kommunes 
folkeoplysningspolitik. De lægger stor vægt på at prioritere foreningslivet og mener at flere af besparelsesfor-
slagene kan være til skade for foreningerne.  
 
De foreslåede besparelser vil føre til et yderligere pres på lokaludvalgets puljemidler, som i stigende omfang 
bliver brugt til at finansiere aktiviteter udført af de kommunale institutioner. 
 
En øget digitalisering vil på en negativ måde kunne komme til at berøre brugergrupper der, grundet af et han-
dicap ikke har mulighed for at benytte sig af digitale selvbetjeningsløsninger. 
 
8. Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
Udvalget erkender, at der indgået aftaler om årlige procentvise besparelser, men finder at disse systematiske 
besparelser er problematiske, da Københavns borgere i sin konsekvens får en ringere service på kultur- og fri-
tidsområdet. Københavns borgere har ringere adgang til idrætsanlæg, idrætshaller og svømmehaller end bor-
gerne i andre sammenlignelige kommuner. 
 
Når de tilmed ser sig omkring i byen, er det deres klare opfattelse, at borgerne i Brønshøj-Husum er ringere 
stillet end de andre bydeles borgere, hvad angår den umiddelbare adgang til Københavns tilbud. 
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De finder derfor, at der i det fremlagte forslag om besparelser skal differentieres, så de kultur- og fritidsinstitu-
tioner, der ligger i bydele med længere afstand til Rådhuspladsen ikke rammes automatisk efter samme model, 
som de bydele der er mere velforsynet med kultur-og fritidsinstitutioner. 
 
11. Kgs. Enghave Lokaludvalg 
Lokaludvalget vil gerne give den generelle bemærkning, at befolkningstallet i deres bydel er stærkt voksende – 
siden 2005 har tilvæksten næsten været på 10.000 indbyggere. Ifølge København Kommunes egen prognose vil 
befolkningsforøgelsen i de næste 5 år ligge på 16,56 %, igen primært forårsaget af nybyggeri på Sluseholmen, 
Teglholmen og Frederiks Brygge. Prognosen for befolkningsvæksten i det øvrige København minus Vester-
bro/Kgs Enghave bydel er 7,07 %. 
 
Endvidere er der i den gamle del af deres bydel sammenlignet med det øvrige København en betydeligt større 
andel af beboere med kort skolegang og uddannelse, borgere med lav indkomst, og folk med udenlandsk bag-
grund og de dermed forbundne sproglige og uddannelsesmæssige problemer. Udvalget er opmærksomme på, at 
nedskæringerne er pålagt kommunen af regeringen, og vi mener overordnet set, at fremgangsmåden med at 
investere i bedre digitalisering og organisation er en god måde at reducere udgifterne på. Men den skal bruges 
med stor omtanke for at undgå utilsigtede effekter. 
 
12. Nørrebro Lokaludvalg 
Det frivillige foreningsliv for børn og unge på Nørrebro har været næsten forsvindende i mange år og næsten 
ikke-eksisterende for omkring 10 år siden. Der har været områder på Nørrebro, hvor børn og unge ikke har haft 
nogen organiserede fritidstilbud i deres nære lokalområde, hvilket har virket som en katalysator for inddragelse 
i kriminalitet og skadende fællesskaber. Dette har særlig ramt de børn og unge med svagest mobilitet og svageste 
voksenopbakning. Nørrebro Lokaludvalg har i samarbejde med Nørrebro Idrætsråd igennem de sidste år arbej-
det på at genopbygge det frivillige foreningsliv på Nørrebro for børn og unge. Derfor oplever vi i dag en frem-
gang af foreningsaktive børn og unge i vores bydel. Vi ser ikke disse ”effektivitetsforslag” som en støtte til 
børne- og ungearbejdet og det frivillige foreningsliv – tværtimod! 
 
Lokaludvalget fremsætter følgende forslag til effektivisering af kultur- og fritidsområdet og styrkelse af facili-
tetsanvendelsen;  
 

- Nørrebro Lokaludvalg anbefaler en bedre inddragelse af folkeskolernes faciliteter i det frivillige for-
eningsliv. Der er desværre stadig en række kommunale faciliteter, der står tomme i aften- og eftermid-
dagstimerne. Disse faciliteter bør gøres let tilgængelige i lang højere grad end i dag for aktører fra 
kultur- og fritidsområdet.   

 
- Nørrebro Lokaludvalg foreslår et langt større samarbejde omkring kommunale faciliteter end vi ser i 

dag på tværs af forvaltninger. F.eks. har det for Nørrebrohallen været en gevinst for aktivitetsmængden 
i dagtimerne og trygheden, at Idrætsprojektet under Socialforvaltningen er blevet fast aktør i Nørrebro-
hallen. Nørrebro Lokaludvalg foreslår desuden en øget brugerinddragelse af foreninger i driften af 
idrætshaller og kulturhuse, så kendskabet til idrætshallernes og kulturhusenes brugere (børn og unge) 
styrkes i samspillet mellem foreningslivet og KFFs medarbejdere og der tilføres aktivitets- og pædago-
giske kompetencer.   

 
- Lokaludvalget anbefaler også at man forsøgsvis på Nørrebro prøver at udlægge administrationen og 

fordelingen af tiderne på bydelens skoler og i hallerne til foreningslivet mod at der følger økonomi med, 
så vi kan effektivisere anvendelsesgraden.  

  
18. Dansk Svømmeunion 
I forhold til omstrukturering af brugerfladen i kommunens forskellige haller, anbefaler Dansk Svømmeunion, 
at kommunen får i dialog med foreningerne om en eventuel omstrukturering. 
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Haller dedikeret til foreninger kan være en god ide, da det skaber frie rammer for foreningerne. Det må dog ikke 
blive på bekostning af lukket adgang for foreningerne i andre haller. Lukning af foreningstid i en række haller 
vil øge transporttiden for medlemmer og dermed udelukke befolkningen i forskellige bydele. 
 
Derudover vil Dansk Svømmeunion gøre opmærksom på, at foreningerne særligt benytter tidsrummet fra kl. 
15.00 til 20.00 til deres primære målgruppe. Foreningernes adgang til denne tid er vigtig at opretholde i alle 
kommunens faciliteter. At fratage foreningerne tid i primærbelastningerne og give dem mere u ydertimerne er 
ikke en løsning. 
 



                                                                                      

                                                                                                                             
                         

 

    
 
 

 

 
 
 
 
 
Københavns Ældreråds høringssvar vedr. Kultur- og Fritidsudvalgets 
effektiviseringsforslag til budget 2019 
 
Københavns Ældreråd takker for høringen modtaget den 16. marts 2018 vedrørende 
Kultur- og Fritidsudvalgets investerings- og effektiviseringsforslag til budget 2019.  
Ældrerådet har i nærværende høringssvar valgt at rette fokus på de forslag, som rådet 
vurderer, kan få konsekvenser for byens ældre borgere.  
 
Med henvisning hertil har rådet følgende bemærkninger:  
 
Ad. 10. Ivrige læsere og engagerede borgere 
Ældrerådet støtter investeringsforslaget ”Ivrige læsere og engagerede borgere”, idet 
rådet håber, at indsatserne også målrettes ældre borgere herunder særligt formidlingen af 
litteratur i biblioteksrummet og den digitale formidling af materialerne.  
 
Derudover skal rådet bemærke, at det er vigtigt, at omstruktureringen af Bogen Kommer-
ordningen ikke medfører uhensigtsmæssigheder for de ældre borgere, der er visiteret til 
ordningen.  
 
Ad 3. FerieCamps og bedre kapacitetsudnyttelse i svømmehallerne om sommeren  
I forhold til effektiviseringsforslaget ”FerieCamps og bedre kapacitetsudnyttelse i 
svømmehallerne om sommeren” skal rådet fremhæve, at det er yderst vigtigt, at der er 
tilstrækkelig information om, hvilke andre svømmetilbud der kan benyttes i 
lukningsperioden. 
 
Ad 4. Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny prisstruktur  
I forhold til forslaget ”Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny prisstruktur” 
skal Ældrerådet bemærke, at rådet løbende følger prisudviklingen i forhold til Grøn tid-
taksten. 
 
Herudover er rådet forbeholdende over for det store omfang, hvorved der sker en 
digitalisering af arbejdsgange og services til borgerne. Rådet skal derfor fremhæve, at det 
dels er vigtigt, at der er personale, som kan hjælpe og vejlede på kvalificeret vis i 
selvbetjeningssystemerne, og at det dels er vigtigt at have fokus på at skabe muligheder 
for f.eks. socialt liv og samvær særligt på bibliotekerne og i svømmehallerne.  
 
Derudover finder rådet det vigtigt, at der foretages brugerundersøgelser i forbindelse med 
implementeringen af de forskellige digitale services til borgerne.  

Kultur- og Fritidsudvalget 
 

Københavns 
Ældreråd 
 
Sjællandsgade 40 
2200 København N 
 
Telefon  
20491868 
 
Email 
aeldreraadet@suf.kk.dk 
 
Hjemmeside 
aeldreraadet.kk.dk 
 
Den 12. april 2018 

mailto:aeldreraadet@suf.kk.dk
http://www.aeldreraadet.kk.dk/


                                                                                      

                                                                                                                             
                         

 

 
Rådet har sat stor pris på at være høringspart, og står naturligvis til rådighed for 
yderligere drøftelse af høringssvaret. 
 
Med venlig hilsen  
 
 
Kirsten Nissen                Vera Eckhardt 
Formand for Ældrerådet               Forkvinde for Ældrerådets Kultur- og Fritidsudvalg 

 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 
 



                 
 Handicaprådet i Københavns Kommune 
 
 

 

Til Kultur- og Fritidsudvalget 

 

 

Handicaprådet takker for at blive inddraget som høringspart i forbindelse med Kultur- og 

Fritidsudvalgets effektiviseringsbidrag. På mødet med forvaltningen den 17. april var der 

dialog om forslagene og dette brev opsummerer kort Handicaprådets kommentarer ift. de 

foreslåede effektiviseringer. 

Overordnet set finder Handicaprådet, at forslagene er acceptable, men ønsker at gøre 

opmærksom på følgende: 

 

Forslag 2: Øget skærmbetjening, øget automatisering og Smart betaling fase 2 

Det er væsentligt, at tilgængelighed medtænkes, når der sker en øget digitalisering og 

automatisering. De nye løsninger skal kunne benyttes af alle borgere og altså tage hensyn 

til varierende behov. Det kan fx være nødvendigt at installere hæve/sænkeborde, der gør, 

at også kørestolsbrugere kan benytte skærmbetjening på fx biblioteker eller købe 

indgangsbillet på et museum.   

 

Forslag 3: Feriecamps og bedre kapacitetsudnyttelse i svømmehaller om sommeren 

Ved lukning af en række svømmehaller i sommerperioden bør udvalget og forvaltningen 

tage hensyn til byens borgere med handicap, hvoraf mange ikke har mulighed for at bruge 

de udendørs badeanlæg. Der bør således være adgang til de af byens svømmehaller, hvor 

der fuld tilgængelighed, hvilket gælder både omklædningsfaciliteterne og muligheden for 

at benytte lift for at komme i bassinet.  

 

Forslag 6: Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede idrætsudøvere 

Vær opmærksom på, at borgere med nedsat funktionsevne også er engageret i 

folkeoplysende foreninger, og derfor også blive økonomisk påvirket af dette forslag. Ved 

at indføre et gebyr øges udgifterne for foreninger der fx engagerer borgere med handicap 

i idrætsaktiviteter, hvilket kan have den konsekvens, at færre borgere med handicap vil få 

mulighed for at dyrke idræt og være sociale. 

 

Forslag 7: Fastfrysning af tilskud og Forslag 8: Mellemkommunal refusion på 

voksenundervisningsområdet 

I lighed med ovenstående rammes foreninger, der engagerer borgere med handicap. 

Handicaprådet finder ikke, at det er hensigtsmæssigt, at denne gruppe af borgere får 

dårligere vilkår for at deltage aktivt i kultur- og fritidsaktiviteter.  

 

Med venlig hilsen 

 
Janne Sander 

Formand for Handicaprådet i Københavns Kommune  

 
Dato: 19/04-2018 
 
Handicaprådet 

Handicaprådets Sekretariat 

Bernstorffsgade 17, 4. 

1592 København V 

Tlf. 20 53 56 92 
handicapraad@sof.kk.dk  

mailto:handicapraad@sof.kk.dk
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Sagsnr. 
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Dokumentnr. 
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HR og Strategi 

 

Nørre Søgade 35 

1370 København K 

 

EAN nummer 

5798009780577 

NOTAT 

Hoved-MED har på sit møde den 7. marts 2018 drøftet budgetforslaget for 

2019, herunder de forslag til investering og effektivisering, som KFU har be-

sluttet at sende i høring. 

 

Hoved-MED er enig i, at det i videst muligt omfang er at foretrække at løse 

de økonomiske udfordringer med investeringer, der skaber besparelser i 

form af effektiviseringer, nye løsninger mv., frem for besparelser uden for-

udgående investeringer.  

 

Investeringer giver i højere grad end ellers KFF mulighed for at sikre en god 

omstilling, herunder midler til kompetenceudvikling af medarbejderne.  

 

Hoved-MED foretrækker med andre ord investerings- og effektiviseringsfor-

slag frem for årlige ”grønthøster”- besparelser, som rammer alle bredt. En 

forudsætning er, at alle forpligter sig til ordentlighed, gennemsigtighed, ret-

tidig omhu og et særligt fokus på, at opgaver ikke falder mellem to stole. 

 

Medarbejdersiden sætter dog spørgsmål ved, om KFF kan blive ved med at 

investere sig ud af besparelser uden, at det vil føre til forringelser. Medarbej-

dersiden finder det derfor væsentligt med en forventningsafstemning mel-

lem KFF og KFU ift., at vi ikke kan levere samme service for færre penge, og 

en forventningsafstemning om forvaltningens tilbud til borgerne. 

 

Medarbejdersiden bekymrer sig derudover om, hvorvidt investeringsforsla-

genes beregnede og forventede effekt lader sig realisere. Sker dette ikke 

samtidig med effektiveringen foretages og budgettet reduceres, står enhe-

derne reelt over for en grønthøster, og må finde besparelsen et andet sted, 

med forringelse af service og øget arbejdspres til følge.  

 

Medarbejdersiden foreslår på den baggrund, at forvaltningen styrker fokus 

på gevinstrealisering, og at enhederne systematisk hjælpes med at gennem-

føre det enkelte forslag. Medarbejdersiden opfordrer til, at den videre udvik-

ling og implementering af forslagene sker i tæt dialog med enhederne og de 

enkelte institutioner, og med involvering af de lokale MED.  

 
Medarbejdersiden ønsker desuden fokus på kvaliteten af de udviklede løs-

ninger, herunder især IT-baserede, og ønsker, at der sker en opfølgning på 

investeringernes beregnede og forventede effekt, og hvad der sker, hvis be-

sparelserne ikke har den forventede effekt. I forlængelse foreslås det, at Ho-

ved-MED løbende følger op på gevinstrealiseringen på det enkelte projekt. 

 

Men medarbejdersiden er bekymret for, hvordan man kan få folk til at enga-

gere sig uden frygt for at deres stillinger forsvinder. Hvordan vedligeholder vi 
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engagementet, og skaber et rum for kreativitet og innovation? Medarbejder-

siden understreger derfor, at der i hele processen skal være fokus på det 

gode arbejdsmiljø.  

 

I forhold til den samlede medarbejdergruppe i forvaltningen opfordrer med-

arbejdersiden til at forvaltningen fortsat har et særligt fokus på, hvordan man 

som medarbejder, kan blive en del af udviklingen og ændre sig med opga-

verne. Forvaltningen skal i fællesskab: 

 

• Sikre kompetenceudvikling af medarbejderne til at kunne arbejde 

med den nye teknologi. 

• Sikre en generel kompetenceudvikling af medarbejderne til at kunne 

varetage andre opgaver  
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Kultur- og Fritidsforvaltningen 
Att. Karen Søndergaard Forsbøl 

 
 
 

Høringssvar fra Folkeoplysningsudvalget til Budget 2019. 
 
Folkeoplysningsudvalget har på møde d. 21. april behandlet Kultur- 
og Fritidsforvaltningens forslag til Budget 2019. 
 
Udvalget bemærker, at Folkeoplysningsområdet oplever stor vækst i 
disse år og at besparelser på området derfor fører til mindre aktivitet, 
lavere kvalitet eller højere brugerbetaling. Udvalget finder derfor at 
området ikke skal indgå i de kommende omprioriteringer.  
 
Ift. de konkrete forslag bemærker udvalget, at gebyrmodellen er 
sammenlignelig med andre 6-byers model og udvalget har ikke 
konkrete ændringsforslag til modellen. Folkeoplysningsudvalget 
forventer, at blive inddraget i arbejdet med implementering af en evt. 
gebyrordning. Det er særligt væsentligt for udvalget at følge, at der 
kommer et øget tilskud til børn og unge og råderet for foreningslivet 
over flere timer i primetime. 
 
Omkring besparelsen på den mellemkommunale refusion, bemærker 
udvalget at en besparelse på det mellemkommunale område, bliver en 
besparelse på området, da der dermed vil blive mindre tilskud samlet 
set til området. 
 
Udvalget har derudover noteret sig forslag om ændret prisstruktur på 
idrætsanlæggene ift. salg af tider. Udvalget bemærker at ændringer 
skal ske uden at der kommer færre timer i primetime til foreningslivet. 
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Sekretariatet for Amager Vest Lokaludvalg 
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EAN nr. 5798009800275 

  

 

17. april 2018 
 
Sagsnr.  
2018-0092839 
 
Dokumentnr.  
2018-0092839-5 

Et lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af 
Københavns Kommune. Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem 
københavnerne i bydelen og politikerne på Københavns Rådhus. 

 
Høringssvar vedr. Kultur- og fritidsudvalgets investeringsforslag til budget 

2019 

Amager Vest Lokaludvalg takker Kultur- og Fritidsforvaltningen for at blive 

hørt vedr. hvilke investerings og effektiviseringsforslag, der skal indgå i Kultur- 

og fritidsudvalget forhandlingerne om budget 2019. 

Lokaludvalget finder det positivt at, Kultur- og Fritidsudvalget så vidt muligt 

forsøger at investere sig ud af de kommende års sparekrav frem for at lave 

simple besparelser. Vi vurderer dog flere af forslagene påvirker borgerne i 

Amager Vest negativt. 

Lokaludvalget er overordnet set bekymret for, at Københavns Kommune med 

disse investeringsforslag flytter penge fra lokalkulturen til den centrale 

administration.  

Vi er derudover kritiske over for bruget af ordet investeringsforlag da det jo 

drejer sig om besparelser. Vi finder dette ordvalg misvisende.    

Det er lokaludvalgets holdning, at de såkaldte investeringsforslag er og bliver 

en serviceforringelse. Det er lokaludvalgets vurdering, at borgernes lyst til at 

engagere sig afhænger af mere og bedre kulturtilbud frem for billigere og 

fattigere kultur. Forvaltningen har ambitioner om “slagkraftige aktiviteter” på 
bibliotekerne, men hvordan skal det kunne lade sig gøre med færre 

ressourcer til rådighed? 

Lokaludvalget er desuden ærgerlig over, at ingen af brugerne på idræts- eller 

kulturområdet er blevet hørt i denne sag. 
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Lokaludvalget har følgende bemærkninger i forhold til, hvordan forslagene kan påvirke borgerne 

i Amager Vest:  

Forslag 1 – Højere badesikkerhed. Lokaludvalget er bekymret for om badesikkerheden forringes 

med forslaget om elektronisk overvågning – på trods af Kultur- og fritidsudvalget forsikring om 

dette ikke er faldet. Lokaludvalget understreger, at en elektronisk overvågning blot bør være et 

supplement til den almindelige livredderfunktion. 

Forslag 2 - Lokaludvalget finder besparelsesforslaget om øget automatisering bekymrende. Det er 

lokaludvalgets overbevisning, at forslaget om øget automatisering vil få en negativ betydning for 

relationerne mellem mennesker - sammenhængskraften i et lokalområde, når borgerne mødes af 

en maskine fremfor et menneske på biblioteket. 

Skærmtilbuddet sikrer ikke tilgængelig og fleksibel borgerservice til de Københavnere der ikke kan 

bruge de digitale systemer. For denne gruppe ville øget automatisering betyde det stik modsatte. 

Amager Vest er en mangfoldig og sammensat bydel med mennesker med vidt forskellig baggrund 

og kompetencer. Lokaludvalget arbejder for at alle borgere i bydelen skal have samme 

muligheder. 

Forslag 4 - Lokaludvalget finder at besparelsesforslaget om ny prisstruktur ved svømmehaller vil 

medføre en forringelse af alle borgeres og foreningers muligheder for at bruge svømmehallerne. 

Lokaludvalget arbejder for bedre muligheder for at dyrke såvel idræt som øvrige fritidsaktiviteter, 

den nye prisstruktur ville være et skridt i den forkerte retning.  

Lokaludvalget stiller spørgsmålstegn ved om forvaltningen er tilstrækkelig oplyst, om brugernes 

efterspørgsel, til at kunne fastlægge den ny prisstruktur. Grønne tider er en god idé og brugen bør 

udbredes, men efterspørgslen på kultur- og idrætsfaciliteter kan variere meget fra område til 

område, og kan ikke skæres over en kam. Hvordan kan forvaltningen være sikker på, om borgerne 

stopper med at bruge faciliteten eller bruger den på et andet tidspunkt? Derfor vil lokaludvalget 

anbefale, at forvaltningen evaluerer den ny prisstruktur efter et års tid. 

Forslag 7 - Lokaludvalgets vurdering er at en fastfrysning af tilskud til eksterne tilskudsmodtagere 

ville medføre en reduktion af bydelens muligheder for fritid, kunst og kultur. Vores ambition om at 

optimere kultur- og fritidsmulighederne i bydelen, understøttes af Københavns Kommunes fokus 

på, at byen skal være en attraktiv ramme om det moderne byliv (Kommuneplan 2015). 

Forslag 9 – Bedre samdrift og madfællesskaber. Det er lokaludvalgets erfaring, at ønsket om at 

engagere borgere til at bidrage frivilligt til den kommunale drift kræver, at der er personale 

tilstede til at støtte op om og organisere borgernes bidrag.     
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Lokaludvalget har følgende forslag til hvordan kultur- og fritidsforvaltningen i øvrigt kan fremme 

mulighederne både for det organiserede og det selvorganiserede fritidsliv:  

En åben og aktiv skole 

Skolernes lokaler og udearealer står ofte tomme efter lukketid samtidig mangler Amager Vest et 

rigtigt bydelshus. Lokaludvalget foreslår derfor, at forvaltningerne udarbejder en ordning, således 

at skolernes lokaler bliver tilgængelige udenfor skolens arbejdstid. 

Selvbetjente biblioteker og idrætshaller 

Lokaludvalget er bekymret for om besparelserne afleder følgeomkostninger, der overstiger 

besparelsen. Derfor efterspørger lokaludvalget en oversigt over udgifterne til hyre af private 

vagtværn til kommunens offentlige kultur- og idrætsfaciliteter over de sidste 5 år.   

Lokaludvalget er klar over, at de opståede rengørings- og tryghedsproblemer i forbindelse med at 

idrætsanlæg og biblioteker er uden bemanding i visse tidsrum, delvist er løst med en 

opsynsordning. Ordningen har forbedret situationen, men de unge har brug for en pædagogisk 

indsats. Lokaludvalget foreslår derfor, at man i stedet for ”ren” opsynspersonale ansætter 

medarbejdere med både opsyns- og pædagogkompetencer.  

Besparelser bør udmøntes med omsorg for de ressourcesvage og ikke-digitaliserede borgere. 

Derudover har besparelser der medfører forringelser en tendens for at i sidste enden blive dyre.  

 

 

 

Med venlig hilsen  

Amager Vest Lokaludvalg  

André Just Vedgren  

Formand 
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Høringssvar - intern høring vedr. investerings- og 
effektiviseringsforslag til budget 2019 

Idet vi takker for høringen vedr. investerings- og 
effektiviseringsforslag til budget 2019 skal vi fremkomme med 
følgende bemærkninger: 

Vi anerkender, at det er en bunden opgave at finde besparelser på 
budgettet, men vil gøre opmærksom på at den manglende 
demografiregulering på området i forvejen sætter budgettet under stort 
pres.  

 

Forvaltningens besparelsesforslag går hårdt ud over folkeoplysningen, 
som i forvejen er blevet kraftigt forringet de senere år. Vi finder ikke 
at besparelsesforslagene er i overensstemmelse med Københavns 
Kommunes folkeoplysningspolitik. 

Vi lægger stor vægt på at prioritere foreningslivet og mener at flere af 
besparelsesforslagene kan være til skade for foreningerne.  

De foreslåede besparelser vil føre til et yderligere pres på 
lokaludvalgets puljemidler, som i stigende omfang bliver brugt til at 
finansiere aktiviteter udført af de kommunale institutioner.  

 

Besparelsesforslagene vil på en negativ måde berøre flere institutioner 
og foreninger i Amager Øst, bl.a. Kofoeds Skoles Oplysningsforbund 
(besparelse 85.000 kr. i 2022), Kløvermarkens Tennisklub (17.000 
kr.) og Teater Zebu (134.000 kr.). 

En øget digitalisering vil på en negativ måde kunne komme til at 
berøre brugergrupper der, grundet af et handicap ikke har mulighed 
for at benytte sig af digitale selvbetjeningsløsninger. 

 

Noter vedr. de enkelte besparelsesforslag.  

1. Højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af livreddernes resurser 
Ingen bemærkninger 
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2. Øget skærmbetjening, øget automatisering og Smart betaling fase 2 

Ved øget skærmbetjening bør der sikres hjælpemuligheder til 
handicappede og andre, der ikke kan betjene sig via skærm. 

3. Feriecamps og bedre kapacitetsudnyttelse i svømmehallen om 
sommeren 

a) Vi synes en uge lyder af meget lidt. Der er en oplagt mulighed 
for at flere børn og unge i udsatte byområder kan lære at svømme 
ved at investere mere i Feriecamp. Børnekulturhus Amar 
samarbejder tæt med Feriecamp, som blev startet op i Amager Øst. 
Aktiviteterne tiltrækker tusindvis af børn i sommerperioden. 
Udover den direkte oplevelse introduceres børn og unge til øens 
foreningsaktiviteter. 

 

b) En del brugere, især ældre brugere, benytter svømmehallerne 
hele sommeren. De mødes i et socialt fællesskab, som er af stor 
betydning for disse brugergrupper. De ser ikke stranden som et 
alternativ til deres badning. For disse grupper vil en lukning af 
svømmehallerne om sommeren være direkte negativ. 
 

4. Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny prisstruktur  
Vi kan se ideen i at benytte økonomiske incitamenter til at bevirke 
en bedre kapacitetsudnyttelse i svømme- og idrætshaller. Imidlertid 
vil økonomiske incitamenter ikke kunne påvirke alle grupper lige 
meget.  

5. Øget kapacitetsudnyttelse af idrætshaller 
Se pkt. 4.  

6. Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede idrætsudøvere 

Alle foreninger også voksenforeninger skal prioriteres. Derfor skal 
voksenforeninger og selvorganiserede idrætsudøvere ikke 
ligestilles. Øget betaling vil svække foreningerne og kunne føre 
frem til, at færre dyrker idræt i foreningsregi. 

7. Fastfrysning af tilskud 

En række udgifter f.eks. lærer- og lederlønninger følger centralt 
fastsatte satser og kan kun gøres til genstand for besparelser ved 
en reducering af personalet, med den konsekvens af foreninger skal 
reducere aktiviteterne eller hæve deltagerbetalingen, hvilket jo i 
særlig grad går ud over de mindre bemidlede grupper. 

8. Mellemkommunal refusion på voksenundervisningsområdet 
De københavnske aftenskoler tiltrækker fortsat mange udenbys 
deltagere. Det skyldes ikke mindst, at kommunen har en række 
specialiserede aftenskoler med egne lokaler – og dermed et fagligt 
og pædagogisk befordrende miljø. Det tiltrækker udenbys 
deltagere, der prioriterer det faglige miljø. Indtægter på den 
mellemkommunale refusion er midler, som aftenskolerne tjener ved 
at udbyde et godt produkt. Med investeringsforslaget vil 
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forvaltningen gøre indhug i dette. Dermed forringer man vilkårene 
for at udbyde folkeoplysende voksenundervisning og effekten vil 
sandsynligvis være færre udenbys deltagere, og dermed et mindre 
provenu på den mellemkommunale refusion. 

9. Bedre samdrift og madfællesskaber på byens kulturinstitutioner  

I den udstrækning, at det ikke belaster forpagtere eller foreninger i 
negativ grad ser vi forslaget som positivt, omend vi ikke kan se 
særligt store besparelser i det.  

10. Ivrige læsere og engagerede borgere. 
Vi kan ikke gennemskue forslaget og undlader derfor at 
kommentere på det.  

 

Bemærkninger vedr. besparelser på Kofoeds skole, 
Kløvermarkens tennisklub og Teater Zebu. 

Kofoeds Skole arbejder med en socialt belastet gruppe, og med 
statslige midler er skolen med til at løfte sociale opgaver for 
Københavns Kommune. Oplysningsforbundet blev etableret som et 
særligt kommunalt indsatsområde og følger derfor ikke alle normale 
regler for en aftenskole, da den samlede drift er baseret på dels en 
finanslovsbevilling til Kofoeds Skole til dækning af deltagerbetaling, 
dels et fast årligt tilskud fra folkeoplysningsrammen. Skolen besøges 
årligt af ca. 3.500 personer. Undervisningsafdelingen udbyder mere 
end 100 undervisningstilbud.  

Medlemmer af Kløvermarkens Tennisklub udfører et stort frivilligt 
arbejde, og med Teater Zebu har Københavns Kommune i forvejen en 
aftale om drift. Alle institutioner og foreninger bidrager til liv og 
vækst i bydelen og i kommunen som helhed.  

 
Med venlig hilsen 
 
Ole Pedersen 
Formand for Amager Øst Lokaludvalg 
 
 
 



 

1 
 

 
 

 
 

BIBLIOTEKET 
Rentemestervej 76 

2400 København NV 
www.bispebjerglokaludvalg.kk.dk 

 

side 1 / 2 

  
Tak for muligheden for at bidrage med input til Kultur- og Fritidsudvalgets 
høringsrunde om effektiviseringsforslag for 2019 og KFFs præsentation af 
forslagene. 
 
(Det havde været rart om nummereringen i de tre dokumenter var ens, det har 
skabt lidt forvirring i mødematerialet.) 
 
 

1.  Højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af livreddernes 
ressourcer 
Lokaludvalget er stor tilhænger af kameraer under vand som en forøgelse af 
sikkerheden, og vi vil godt opfordre til, at man søger Trygfonden om penge til 
dette - det er lige i deres ånd. 
 

2.  Øget skærmbetjening, øget automatisering og Smart betaling fase 2  
Hvis automatisering og digitalisering resulterer i en lettere adgang til 
borgerservice, så er forslaget tiltalende. Men det er vigtigt at være opmærksomme 
på, at der er geografiske områder i kommunen (herunder Bispebjerg). Her er 
andelen af borgere med it-udfordringer er særlig høj – det gælder særligt blandt 
ældre, indvandrergrupper og borgere med stave-, skærm- eller 
tastaturudfordringer.  

 
3./4. Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone/Feriecamps og 
bedre kapacitetsudnyttelse i svømmehaller om sommeren 
Lokaludvalget noterer med glæde, at der ikke skæres i pensionisternes 
morgensvømning som både har en social og motionsmæssig betydning. Ved 
at nedlukke nogle svømmehaller i sommerferieperioden, risikerer man let at 
brugerantallet reduceres, da afstanden til anlægget forøges. Det er synd, 
hvis det betyder, at børn ikke lærer at svømme eller borgerne får rørt sig – 
og det er ikke godt for folkesundheden. Her på Bispebjerg forventer vi ikke 
at en åbning af havnebade, vil kunne kompensere for lukkede 
svømmehaller. Det er primært dem, der har lokalt tilhørsforhold i denne del 
af København, der vil få gavn af dette. 
 
 

  
Til Kultur og Fritidsudvalget 
Vedr. Samlet investerings- og effektiviseringsstrategi i Kultur- og 
Fritidsforvaltningen   
 
 

Intern høring  

 

19.04.2018 
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5. Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny prisstruktur 
Vi noterer med glæde at prisniveauet i Københavnske svømmehaller 
stadig er rimelige. 
 
6. Øget kapacitetsudnyttelse af idrætshaller 
Ensartede priser i hele byen vil være en fordel og det samme med 
differentierede priser i forhold til tidsrummet alt efter om der er 
spidsbelastning på bookingen eller ikke. Idrætsfaciliteterne er meget bookede 
imellem kl. 16-20 og det er vigtigt at det fortsat bliver et tilgængeligt tilbud for de 
folkeoplysende foreninger at benytte dem trods en ændret kapacitetsudnyttelse. 
 

7. Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede idrætsudøvere 
Brugerbetaling i idrætshaller med rimelige gebyrer kan godt klares af de fleste 
brugergrupper, men der bør findes en ordning for socialt svage grupper, som 
trænger til motionen, men som ikke kan klare selv blot små gebyrer af deres 
kontanthjælp. Det gælder også de børn, som ikke har råd til at deltage i aktiviteter. 

 
8. Fastfrysning af tilskud  
Fastfrysning af tilskud kunne sammenlignes med afvikling af tilskud, hvilket vi 
ikke ser positivt på. Særligt tilskud til Børn og unge er problematisk, hvor 
deltagertallet er vokset med 50% over de sidste ca. 10 år, og at der fra politisk side 
udtrykkes om at demografisere tilskuddet. 

 
9. Mellemkommunal refusion på voksenundervisningsområdet 
Mellemkommunal refusion er en god og rimelig løsning 

 
10. Bedre samdrift og madfællesskaber på byens kulturinstitutioner 
Samdrift af cafedrift kan være vejen frem, men når vi ser hvor godt en cafe kan 
drives i Biblioteket på Rentemestervej, tvivler vi på effektiviteten. Det er vigtigt at 
være ret skarp på driftsøkonomien men også bane vej for at indtænke forskellige 
kommunale funktioner i kommunens anlæg. Her kan socioøkonomisk drift spille 
en afgørende rolle i forhold til at skabe mulighed for at bakke op om det 
rummelige arbejdsmarked. 

 
11. Ivrige læsere og engagerede borgere 
Det glæder os at man vil opprioritere børnene, selvom det nok er dem der er mest 
selvhjulpne med digitale løsninger, men når det samtidig koster en nedprioritering 
de svage grupper, ældre og indvandrere, giver det problemer, så det bør stadigt 
være muligt at kunne blive betjent, på skift i dagtimer og aftentimer. Så generelt 
set vil de svageste borgere blive sat længere ned i køen og da der er mange 
ressourcesvage borgere i Bispebjerg bydel er det ikke en model vi kan acceptere. 
 
Med venlig hilsen 
 
Alex Heick    
Formand  
Bispebjerg Lokaludvalg  
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Kultur- og Fritidsforvaltningen  
HR, Strategi og Økonomi       
 
 
 
 
Høringssvar vedr. investerings- og effektiviseringsstrategi fra 
Kultur- og Fritidsudvalget 

Brønshøj Husum Lokaludvalg har på sit møde den 19. april 2018 
behandlet materialet. 
 
Vi erkender, at der indgået aftaler om årlige procentvise besparelser, 
men finder at disse systematiske besparelser er problematiske, da 
Københavns borgere i sin konsekvens får en ringere service på kultur-
og fritidsområdet. Københavns borgere har ringere adgang til 
idrætsanlæg, idrætshaller og svømmehaller end borgerne i andre 
sammenlignelige kommuner.   
 
Når vi tilmed ser os omkring i byen er det vor klare opfattelse, at 
borgerne i Brønshøj-Husum er ringere stillet end de andre bydeles 
borgere, hvad angår den umiddelbare adgang til Københavns tilbud.  
 
Vi finder derfor, at der i det fremlagte forslag om besparelser skal 
differentieres, så de kultur- og fritidsinstitutioner der ligger bydele 
med længere afstand til Rådhuspladsen ikke rammes automatisk efter 
samme model, som de bydele der er mere velforsynet med kultur-og 
fritidsinstitutioner.  
 
I forhold til de enkelte fremlagte forslag har Lokaludvalget følgende 
kommentarer: 

 
1. Højere badesikkerhed. Opmærksomhedspunkter: 

 Hvilke nye driftsopgaver til foreninger er der egentligt 
tale om? Foreningerne har i forvejen svært ved at 
rekruttere tilstrækkeligt med frivillige og vil næppe 
varetage nye opgaver, med mindre der følger 
tilsvarende kompetence og indflydelse med på 
hverdagen og tilrettelæggelsen af hallernes anvendelse. 
Forsøg bør i første omgang iværksættes i udvalgte 
haller. 

 Det er fornuftigt at bruge livredderressourcerne bedre 
gennem ændret vagtplanlægning, men det ”flyvende” 
personales ordentlige arbejdsvilkår skal sikres. 
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 Det foreslås at ansøge Trygfonden om midler til det 
foreslåede overvågningssystem i vandet. 
 

2. Øget skærmbetjening. Opmærksomhedspunkter: 
 Vi risikerer, at særligt sårbare borgere kobles af ved 

øget digitalisering, automatisering og ’smart betaling’. 
Dette som følge af utilstrækkelige digitale kompetencer 
samt sprog- og læsekundskaber. Der skal derfor ved de 
foreslåede løsninger tages højde for at sikre disse 
borgeres muligheder. 

 Den ugentlige tidsramme for den centrale 
borgerservices skærmbetjening med videoopkald skal 
også være uden for den almindelige arbejdstid. 

 Øget selvbetjening på museer kunne tænkes endnu 
smartere ved at koble sammen med sundhedskortet jf. 
biblioteks- og kulturhustilgangen eller til rejsekortet o. 
lign. hvis betaling indgår. 
 

3. Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone. 
Ingen bemærkninger.  
 

4. Feriecamps. Opmærksomhedspunkter: 
 God idé med feriecamps i svømmehaller. Generelt er 

der for få bade og svømmehaller i København og ikke 
mindst i Brønshøj-Husum. Pga. afstanden vil det i 
realiteten ikke være til tilbud til børn og unge i Husum 
og Tingbjerg.  

 Der skal satses på tilbud i nærområderne. Ferielukning 
af Tingbjerg Svømmehal er ikke omtalt i oplægget, 
men er en realitet. Tingbjerg svømmehal bør være åben 
i hele ferien både for områdets børn og unge og til brug 
for lokale feriecamps. Fint at Bellahøj Svømmestadion 
tænkes åbnet i ferieperioden også til feriecamps for 
Nørrebro. Vi forudser dog, at den foreslåede lukning af 
svømmehal på Nørrebro vil afstedkomme endnu større 
køer end der er i forvejen. 
 

5. Prisjustering. Opmærksomhedspunkter: 
 Det skal fortsat være billigt at gå i svømmehal og især 

børnebilletter skal holdes fri for prisstigninger  
 En prisforskel på 5 kr. vil næppe kunne ændre 

brugernes adfærd for, hvornår hallerne benyttes.  
 Kun en times yderlig åbning af svømmehaller kl. 17 – 

18 er utilstrækkelig så længe vi ikke har flere haller. 
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Kapaciteten af de eksisterende haller kan udvides ved 
at sikre længere åbningstider. 

 Hvis foreninger skal overtage en del af driften, bør det 
også være foreningerne der sætter åbningstiderne og 
priserne i deres ansvarsperioder. Hvorfor ikke åbent til 
kl. 22 hvis en forening vil påtage sig arbejdet derved? 
 

6. Øget kapacitetsudnyttelse af idrætshaller.  
Ingen bemærkninger. 
 

7. Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede 
idrætsudøvere. Opmærksomhedspunkt: 

 Hvori ligger ligestillingen? Så vidt vi kan se, er der tale 
om øgede indtægter gennem øget gebyr for 
foreningerne. Det gør det økonomisk vanskeligere for 
foreningsarbejdet, og det er ikke det vi har brug for. 
 

8. Fastfrysning af tilskud. Opmærksomhedspunkt: 
 Vi mener at fastfrysning eller mangel på samme skal 

differentieres i forhold til mængden af kulturtilbud i de 
enkelte bydele. En fastfrysning over en bred kam vil 
fastholde den ulighed mellem bydelene, som vi oplever 
i øjeblikket.  

 
9. Mellemkommunal refusion. Opmærksomhedspunkt: 

 Omprioritering af merindtægt kan ramme 
uhensigtsmæssigt. Der kan skabes usikkerhed omkring 
de særlige undervisningstilbud, der trækker unge fra 
hele Storkøbenhavn, AFUK og lign., men som i høj 
grad gavner Københavns egne unge.  Med tiden kan 
man risikere, at tilbuddene lukker ned eller bliver så 
ringe, at de ikke længere kan tiltrække elever fra andre 
kommuner. Så står man med både dårligere tilbud i 
København svigtende tilskud fra de andre kommuner. 
 

10. Bedre samdrift og madfællesskaber. 
Opmærksomhedspunkter: 

 Grundideen med at invitere nye partnere ind i 
udviklingen af byens kultur- og fritidstilbud, især ved 
at koble café- og kulturaktiviteter, er sympatisk. 
Erfaringen er dog, at det er overordentligt svært at få 
det til at fungere. Det kræver mange aktiviteter, mange 
mennesker der deltager på daglig basis, mange 
frivillige og endvidere vilkår og grundlag for indtjening 
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for en forpagter. Det anbefales, at man begynder med 
de store haller og her får erfaring med 
finansieringsmodeller og partnerskaber. EnergiCenter 
Voldparken er eksempel på et madfællesskab med 
mange frivillige, der løfter sammen med en 
socialøkonomisk konstruktion.  

 I oplægget nævnes Brønshøj Vandtårn. Lokaludvalget 
glæder vi sig over, at visionen er med i oplægget, idet 
vi netop ønsker etablering af et nyt kulturhus med 
mange forskellige aktiviteter i tårnets forskellige rum 
og det koblet med en restaurant og café. Dette kræver 
store investeringer, som vi forestiller os skal ske i et 
samarbejde mellem kommunen og private fonde. 

 Rytterskolen er efter vores skøn nok for lille til at 
kunne rumme et ordentligt køkken og samtidig kunne 
rumme mange-facetterede kulturtilbud og 
integrationstilbud. Her vil EnergiCenter Voldparken 
være en mere velegnet ramme. Rytterskolen egner sig 
bedre til mindre kulturaktiviteter som forfatteraftener, 
intimkoncerter og udstillinger (jf også "Kulturaksen i 
Brønshøj" i Brønshøj-Husum Bydelsplan 2017-20). 
 

11. Effektiv håndtering og bedre formidling af materialer. 
Opmærksomhedspunkt: 

 Det opsøgende arbejde i forhold til børneinstitutioner, 
skoler, fritidshjem og plejehjem nævnes ikke. Hvordan 
sikres bedre materialeformidling i samarbejde med 
disse? Vandreudstillinger, online systemer o.lign. 

12. Læselyst og engagerede borgere. Opmærksomhedspunkt: 
 Fokus på efteruddannelse af medarbejdere, som skal 

understøtte en forbedring af vejledning, 
litteraturformidling og de fysiske rammer i 
bibliotekerne er meget fornuftigt og prisværdigt. Ikke 
mindst i denne tid, hvor læsekompetencen og -lysten er 
truet. Det er dog mere uklart, hvordan et sådant mål 
kan opnås og lykkes for alle borgere i København, som 
også over de næste 10 år øges med 100.000 og 
samtidigt udløse effektiviseringsgevinster? 

 
 Med venlig hilsen 

 
Hans S. Christensen 
Formand for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
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Kultur- og Fritidsforvaltningen sendte den 16. marts 2018 en række 
investerings- og effektiviseringsforslag i høring hos lokaludvalgene 
med svarfrist den 20. april 2018. Det drejer sig om: 
1. Højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af livreddernes 

ressourcer 
2. Øget skærmbetjening, øget automatisering og Smart betaling fase 

2 
3. FerieCamps og bedre kapacitetsudnyttelse i svømmehaller om 

sommeren 
4. Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny prisstruktur 
5. Øget kapacitetsudnyttelse af idrætshaller 
6. Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede 

idrætsudøvere 
7. Fastfrysning af tilskud 
8. Mellemkommunal refusion på voksenundervisningsområdet 
9. Bedre samdrift og madfællesskaber på byens kulturinstitutioner 
10. Læselyst og engagerede borgere 
11. Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone 

 
Lokaludvalgets holdning 
 
Ad. 1. Højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af livreddernes 
ressourcer og Ad 11. Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone 
Lokaludvalget beder om, at der afsættes de fornødne ressourcer til høj 
badesikkerhed i det kommende vandkulturhus på Papirøen, både inde 
og ude. 
 
Lokaludvalget har i Christianshavns Bydelsplan 2017 foreslået, at der 
etableres flere uformelle badezoner og Kultur- og Fritidsforvaltningen 
har planer om at etablere en badezone i Søndre Refshalebassin.  
 
Lokaludvalget forstår på investeringsforslaget "Omdanne Fisketorvets 
havnebad til badezone", at forvaltningen ikke vil sikre 
badesikkerheden i badezoner. Det er måske muligt i badezoner, som 
ligger i områder med beboelse og/eller mange mennesker i byrummet. 
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Men badezoner i områder uden beboelse og/eller mange mennesker i 
byrummet - fx en badezone i Søndre Refshalebassin - bør være under 
opsyn af livreddere. 
 
 
Ad 2. Øget skærmbetjening, øget automatisering og Smart betaling  
fase 2 
 
Som det fremgår af Christianshavns Bydelsplan 2017, mener 
lokaludvalget at forholdene for den ældre befolkning i bydelen skal 
forbedres, og at udsatte grupper skal have støtte og opmærksomhed. 
 
Lokaludvalget ønsker derfor svar på, hvordan disse samfundsgruppers 
behov tilgodeses med det fremlagte investeringsforslag. 
 
 
Ad 3. FerieCamps og bedre kapacitetsudnyttelse i svømmehaller om 
sommeren 
Ingen bemærkninger. 
 
 
Ad 4. Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny prisstruktur 
Ingen bemærkninger. 
 
 
Ad 5. Øget kapacitetsudnyttelse af idrætshaller 
Som det fremgår af Christianshavns Bydelsplan 2017, mener 
lokaludvalget, at forholdene for den ældre befolkning i bydelen skal 
forbedres, og at udsatte grupper skal have støtte og opmærksomhed. 
 
Lokaludvalget ønsker derfor svar på, hvordan disse samfundsgruppers 
behov tilgodeses i Hal C med det fremlagte investeringsforslag. 
 
 
Ad 6. Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede 
idrætsudøvere 
Ingen bemærkninger. 
 
 
Ad 7. Fastfrysning af tilskud 
Fra Christianshavns Bydelsplan 2017: 
"På Christianshavn er der mange offentlige og private kultursteder. De 
skal sikres de bedste rammer. Det drejer sig blandt andet om: 
Beboerhus, Bibliotek, Kulturtårnet, Frederiks Bastion, Skabelonloftet, 
Asterions Teater, Overgaden og Christianias kultursteder.  
 
Lokaludvalget ser også et behov for at sikre en spredning af 
kulturfaciliteter over hele Christianshavn, herunder de nye kvarterer, 
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og ønsker, at kommunens Kultur- og Fritidsforvaltning i større 
omfang gør brug af og tager hånd om den aftale, som Københavns 
Kommune har med Det Kongelige Teater/Operaen.  
 
Den går ud på, at de københavnske skolebørn gennem deres skoletid 
skal have mulighed for at opleve teatrets kunstarter, og at teateret 
lokalt skal samarbejde med festivaler og andre kulturområder, der 
modtager støtte fra Københavns Kommune. 
 
En styrkelse af kulturlivet på Christianshavn kan også ske ved at 
udnytte flere bunkere til kulturaktiviteter -f.eks. til øvelokaler; ved at 
etablere et samarbejde med Operaen om lokal udnyttelse af 
faciliteterne; og generelt støtte samarbejdet mellem institutioner og 
foreninger med henblik på viden om og bedre udnyttelse af lokaler og 
lån af arealer og faciliteter." 
 
Lokaludvalget beder om forvaltningens vurdering af, hvordan 
lokaludvalgets ønsker kan kombineres med det fremlagte 
investeringsforslag. 
 
 
Ad 8. Mellemkommunal refusion på voksenundervisningsområdet 
Ingen bemærkninger. 
 
 
Ad 9. Bedre samdrift og madfællesskaber på byens kulturinstitutioner 
Ingen bemærkninger. 
 
 
Ad 10. Læselyst og engagerede borgere 
Som det fremgår af Christianshavns Bydelsplan 2017, mener 
lokaludvalget, at forholdene for den ældre befolkning i bydelen skal 
forbedres, og at udsatte grupper skal have støtte og opmærksomhed. 
 
Lokaludvalget ønsker derfor svar på, hvordan disse samfundsgruppers 
behov tilgodeses med det fremlagte investeringsforslag for så vidt 
angår den del, der omhandler læselyst.  
 
For så vidt angår den del af investeringsforslaget, der handler om 
engagerede borgere, vil lokaludvalget fremhæve følgende fra 
Christianshavns Bydelsplan 2017: 
"Vi er også opmærksomme på, at ensomhed er en problematik, som 
kræver et øget fokus i takt med, at vi bliver flere ældre. Vi ved, at det 
er et problem at få opsporet de borgere, der har behov for hjælp, 
og at det kun er et fåtal af borgerne, som nås med forvaltningens 
opsøgende besøg, når borgeren fylder 80 år. 
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Lokaludvalget forestiller sig, at andre forebyggende indsatser kan 
imødekomme ældre og ensomme. Eksempelvis kan en 
aktivitetskoordinator og ordninger som spise- og besøgsvenner 
afhjælpe ensomhed yderligere. 
 
Der er dels behov for at udbrede kendskabet til de tilbud, der er for 
ældre og enlige, og dels bør indsatserne være lokalt baseret således, at 
det virker trygt og nærliggende for ældre og ensomme at deltage. 
I lokaludvalget vil vi gerne være med til at styrke kommunens 
indsatser, som tager hånd om sociale forhold og udsatte grupper. Vi er 
en bydel med mange ressourcestærke borgere, og vi vil gerne 
imødekomme, at gabet mellem borgernes sundhed og trivsel 
mindskes." 
 
 
Borgerdialog 
Lokaludvalget har ikke haft borgerdialog om denne sag. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Poul Cohrt, 
formand 
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Kultur- og Fritidsforvaltningen sendte den 16. marts 2018 en række 
investerings- og effektiviseringsforslag i høring hos lokaludvalgene 
med svarfrist den 20. april 2018.  
 
 
Borgerdialog 
 
Lokaludvalget mener, at der bør være en ordentlig borgerdialog om en 
sådan sag. Forvaltningens tidsplan giver beklageligvis ikke 
lokaludvalget mulighed for det.. 
 
 
Lokaludvalgets holdning 
 
Indre By Lokaludvalg ønsker at tilkendegive, 

• at der er for få idrætsfaciliteter i Indre By, også set i forhold til 
andre bydele. I Indre By er der således kun fire offentligt 
tilgængelige badmintonbaner til de cirka 41.000 indbyggere i 
bydelen. Det er sigende for, at bydelen er underforsynet med 
idrætsfaciliteter. 
 

• at de eksisterende lukkede idrætsfaciliteter på fx skoler, bør være 
offentligt tilgængelige. 
 

• at forvaltningen bør stille lokaler i Indre By til rådighed for e-
sport. 
 

• at der skal afsættes de fornødne ressourcer til høj badesikkerhed i 
det kommende vandkulturhus på Papirøen, både inde og ude. 
 

• at af hensyn til turisterne ser lokaludvalget gerne, at nogle af 
museerne i Indre By holder åbent om mandagen. 
 

• at Indre By Lokaludvalg får mange ansøgninger om støtte til 
aktiviteter, som hel- og halvprofessionelle står for.  
Lokaludvalget vil drøfte, hvordan man kan opmuntre lokale 
frivillige kræfter til at benytte sig af, at lokaludvalget råder over 
en pulje, som man kan få støtte fra.  
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Om Kulturhuset Indre By på Charlotte Ammundsens Plads vil 
lokaludvalget gerne bemærke følgende, som også fremgår af Indre By 
Bydelsplan 2017: 

Der skal gøres en kraftig indsats for at synliggøre Kulturhuset Indre 
By, ikke mindst over for borgerne i Indre By. Synliggørelsen skal ske 
som led i en revitalisering af kulturhuset, hvor den lokale forankring 
bredes ud med Indre By som udgangspunktet og med "beboerhus", 
som den centrale funktion. 
 
Kulturhuset skal sætte aktiviteter i gang, som rammer de behov, der er 
blandt borgerne i Indre By. Man kan ikke forvente, at borgerne selv 
sætter aktiviteter i gang, hvis blot kulturhuset tilbyder rammer for 
aktiviteterne. 
 
Hvis man ikke kommer i mål med en revitalisering af kulturhuset på 
en måde, der tilgodeser Indre Bys borgere, bør en lukning af det 
komme på tale for derved at skabe økonomi for etablering af 2-3 
mindre kvarterhuse rundt om i Indre By, fx i Nyboder-kvarteret.  
Her tænker vi på lokale fællesskaber, der skal rumme brugerstyrede 
fællesaktiviteter, fx i en tom butik eller et tomt kontor. 
 
En anden mulighed er, at Palads-bygningen ved Vesterport erstatter 
Kulturhuset Indre By og med sin centrale placering anvendes til et 
kulturhus med alle borgere i Københavns Kommune som 
målgruppe. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Bent Lohmann, 
formand 
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Høringssvar fra Kgs. Enghave Lokaludvalg 

KFU’s effektiviseringsforslag 2019-22  
 
Vi har følgende kommentarer til udvalgte punkter af KFF’s samlede 
katalog. Vi vil gerne indlede med generelle bemærkninger om nogle 
særlige forhold i vores bydel Kongens Enghave (i det følge kaldet 
Sydhavnen), som udmøntningen bør tage hensyn til. 
  
Befolkningstallet i vores bydel er stærkt voksende – siden 2005 har 
tilvæksten næsten været på 10.000 indbyggere. Væksten igennem de 
sidste 5 år (2012 - 2017) har i Vesterbro/Kgs Enghave bydel ligget på 
16,22 %, og denne skyldes primært nybyggeri på Sluseholmen, 
Teglholmen og Frederiks Brygge, altså i Kgs. Enghave. Resten af 
København er vokset med 10,05%. Ifølge København Kommunes 
egen prognose vil befolkningsforøgelsen i de næste 5 år ligge på 16,56 
%, igen primært forårsaget af nybyggeri på Sluseholmen, Teglholmen 
og Frederiks Brygge. Prognosen for befolkningsvæksten i det øvrige 
København minus Vesterbro/Kgs Enghave bydel er 7,07 %. 
 
Endvidere er der i den gamle del af vores bydel sammenlignet med det 
øvrige København en betydeligt større andel af beboere med kort 
skolegang og uddannelse, borgere med lav indkomst, og folk med 
udenlandsk baggrund og de dermed forbunde sproglige og 
uddannelsesmæssige problemer. 
 
Vi er opmærksomme på at nedskæringerne er pålagt kommunen af 
regeringen, og vi mener overordnet set, at fremgangsmåden med at 
investere i bedre digitalisering og organisation er en god måde at 
reducere udgifterne på. Men den skal bruges med stor omtanke for at 
undgå utilsigtede effekter.  
 
Pkt. 2: Øget skærmbetjening i Borgerservice 
Digitalisering intensiveres, så der bliver mere selvbetjening og øget 
brug af borgerservicebokse. Personale anbringes centralt i 
Borgerservice Nyropsgade. Vi anser det for vigtigt at borgere stadig 
kan vælge en ansigt til ansigt betjening. 
 
Pkt. 4: Prispolitikken for svømmehaller: 

Vi synes det er fint at tilskynde børn og voksne til at bruge 
svømmehaller og idrætsanlæg på tidspunkter, hvor faciliteterne ikke 
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bruges meget. Som det foreslås, kan det gøres ved at regulere priserne 
sådan at det bliver dyrere på nogle tidspunkter og billigere på andre. 
Men samlet set bør taksterne ikke stige, som det er foreslået.  
 
I den gamle del af Sydhavnen er sundhedstilstanden blandt mange 
borgere ikke god. Det er et stort problem med et stigende antal 
mennesker der er overvægtige og i dårlig form, både blandt børn og 
voksne. Derfor bør det være nemt og billigt at bruge svømmehaller og 
idrætsfaciliteter. Prisen for en billet eller et klippekort til 
svømmehallen betyder meget for mennesker med lave indkomster, og 
derfor mener vi, at en forhøjelse af prisen på nogle tidspunkter bør 
føre til en betragtelig nedsættelse på andre tidspunkter, så det samlet 
ender i et 0. Måske kunne det endda være gratis på nogle tidspunkter? 
Den primære gevinst vil dermed ikke være øgede indtægter, men 
forhåbentlig en bedre folkesundhed og bedre fritidstilbud til børn. Selv 
om det ikke er det, der lægges op til med høringen, kunne der godt 
tænkes i andre baner end de økonomiske, især når det tilmed 
understøtter målsætninger i andre af kommunens forvaltninger om en 
forbedret folkesundhed. 
  
Det skal bemærkes, at der er steder i Danmark, hvor man har positive 
erfaringer med stor tilstrømning til svømmehallen, når den er billig 
eller gratis. F.eks. er det gratis for alle over 60 år at bruge Hernings 
svømmehal om onsdagen.  
 
Pkt. 7: Fastfrysning af tilskud. 
En såkaldt ’fastfrysning’ af tilskuddet er reelt en 1% reduktion. I en 
bydel, som vokser mere end dobbelt så hurtigt som resten af 
København, er det ikke en opretholdelse af status quo, men en kraftig 
reduktion af støtten i en periode, hvor der netop er brug for en ekstra 
indsats for at sikre et lokalt forankret kultur- og fritidstilbud, som vil 
give disse nye kvarterer en mulighed for at skabe deres egen identitet. 
Mange af de nytilflyttede familier er børnefamilier, som har brug for 
et rigt fritids- og kulturtilbud, og det er der i øjeblikket ikke kapacitet 
til at tilbyde. 
 
Dette har medført at institutionerne allerede har været nødt til at 
effektivisere så meget de kan, og da efterspørgslen har været stigende 
er ressourcerne blevet udnyttet til det yderste. En fortsat stigning i 
efterspørgslen, som må forventes med den store befolkningstilvækst, 
vil medføre et tab af kvalitet, hvilket ikke alene skaber utilfredshed 
hos brugerne, men også påvirker de hårdt arbejdende ansattes mentale 
arbejdsmiljø i en negativ retning.  
 
I Sydhavnen bliver følgende institutioner ramt: GAM3 Street Mekka, 
Karens Minde Kulturhus, Sydhavn Teater, Børnekulturstedet Karens 
Minde.  
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Pkt. 8: Mellemkommunal refusion på 
voksenundervisningsområdet 
Det virker umiddelbart uhensigtsmæssigt at skære i de penge som 
Københavns Kommune tjener på deres nyskabende aktiviteter, som 
tiltrækker betalende borgere fra andre kommuner. Citat fra KK’s 
oplæg ”Overskuddet indgår i omfordelingen på 
voksenundervisningsområdet, og sætter aftenskolerne i stand til at 
igangsætte flere aktiviteter som fx sprog- eller musikundervisning, 
madlavningskurser, bevægelse og afspænding og læsekredse.”  
Disse aktiviteter tiltrækker med andre ord nye betalende kunder og 
hvis der reduceres i disse aktiviteter må man forvente at indtjeningen i 
de kommende år formindskes og at besparelse derfor er illusorisk. 
 
Derudover dækker beløbet også ”tilskud til særlige målgrupper som 
pensionister, efterlønnere og arbejdsløse, udgifter relateret til 
deltageres handicap og aftenskolernes udviklingspulje.”  
Med andre ord rammer denne besparelse de svageste og mest 
trængende i samfundet. og det kan forventes at det medfører ekstra 
udgifter på andre poster, som f. eks. det sociale regnskab som følge af 
et reduceret konstruktivt tilbud til denne befolkningsgruppe. I den 
store sammenhæng vil besparelsen helt eller delvis forsvinde.  
 
Pkt. 9: Bedre samdrift og madfællesskaber i kulturinstitutioner 
Anlægsinvestering ca. 16 mio. i bedre kapacitetsudnyttelse i køkkener 
og caféer, udvikling af aktiviteter i off-peak-tidsrum, 
kompetenceudvikling mm. Der peges på områderne Valby og 
Amager. Vi finder vigtigt at fokusere meget på målsætningen om en 
sund og nærende kost, meget gerne økologisk. 
 
Pkt. 10: Bibliotekerne 
Vores bibliotek i Sydhavnen har allerede i 2016-18 været igennem en 
række besparelser, hvor den betjente åbningstid blev nedskåret fra 32 
timer/ugen til 18 timer/ugen. Biblioteket er også allerede i flere 
omgange blevet underlagt en ’klynge’, som bliver forøget hyppigt – 
først med Vesterbro, så kom Valby til og nu også Vanløse. Vi har 
svært ved at forestille og, at der yderligere gevinster at hente ad denne 
vej. 
 
Ved høringen i 2015 anførte vi, at ”en beskæring af den betjente 
åbningstid fra 32 ugentlige timer til 18, [er] til skade for borgere med 
ringe skolekundskaber og uddannelse, en befolkningsgruppe der hos 
os er større end i andre områder af København”.  Borgere med 
udenlandsk baggrund, og de sprogproblemer og manglende traditioner 
for uddannelse, dette indebærer er en del af denne befolkningsgruppe. 
 
Allerede i 2015 hed det at nedgangen i den betjente åbningstid skulle 
kompenseres gennem øget digitalisering og selvbetjening. Når 
effektiviseringsplanen for 2019-22 nu lægger op til at der skal 
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nedlægges yderligere 17-22 heltidsstillinger på bibliotekerne i 
København, stiller vi os tvivlende på, at der kan opnås flere 
besparelser i vores område uden en alvorlig forringelse af 
serviceniveauet på biblioteket. 
 
Indførelsen af ”slagkraftige kulturaktiviteter” kan lyde besnærende, 
men vi er bekymrede for, at det vil ske på bekostning af lokalt 
forankrede kulturaktiviteter. 
 
Øgede investeringer i børnebiblioteker ser vi som en rigtig god 
satsning. Vi vil gerne gøre opmærksom på, at det stærkt stigende 
befolkningstal i Sydhavnen i vid udstrækning udgøres af unge 
familier, og det medfører et stigende behov for en udbygning af 
børnebiblioteket. Et stigende udlån på biblioteket afspejler også dette 
forhold. Vi vil også gerne gøre opmærksom på, at en centralisering 
kan skabe problemer med tilgængeligheden, når afstanden til 
biblioteket øges og trafikale forhold skaber barrierer.  
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Joan Røge 
Formand, Kgs. Enghave Lokaludvalga 
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Nørrebro Lokaludvalgs høringssvar vedr. Kultur- og 
Fritidsudvalgets effektiviseringsforslag til Budget 2019  
 
Overordnet vil Nørrebro Lokaludvalg gerne påpege, at vi ikke finder, 
at det udsendte materiale har karakter af et ’effektiviseringsforslag’, 
men et ”besparelseskatalog”, der vil svække kultur- og fritidstilbud, 
service og det frivillige foreningsliv i København. 
 
Nørrebro Lokaludvalg er generelt uforstående overfor præmissen om, 
at det er en selvfølgelighed at spare på kultur- og fritidsområdet. Det 
er en kendsgerning, at kultur- og fritidsområdet i mange år har været 
ramt af manglende prioritering og økonomisk demografisk tilpasning 
til det stigende antal københavnere.  
 
Det frivillige foreningsliv for børn og unge på Nørrebro har været 
næsten forsvindende i mange år og næsten ikke-eksisterende for 
omkring 10 år siden. Der har været områder på Nørrebro, hvor børn 
og unge ikke har haft nogen organiserede fritidstilbud i deres nære 
lokalområde, hvilket har virket som en katalysator for inddragelse i 
kriminalitet og skadende fællesskaber. Dette har særlig ramt de børn 
og unge med svagest mobilitet og svageste voksenopbakning.  
 
Nørrebro Lokaludvalg har i samarbejde med Nørrebro Idrætsråd 
igennem de sidste år arbejdet på at genopbygge det frivillige 
foreningsliv på Nørrebro for børn og unge. Derfor oplever vi i dag en 
fremgang af foreningsaktive børn og unge i vores bydel. Vi ser ikke 
disse ”effektivitetsforslag” som en støtte til børne- og ungearbejdet og 
det frivillige foreningsliv – tværtimod!  
  
Kommentarer vedr. de enkelte besparelsesforslag: 
 
Forslag 1: Højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af 
livreddernes ressourcer  
Nørrebro lokaludvalg finder det væsentligt at foreningerne inddrages i 
en effektivisering af svømmehallernes drift, da det ikke fremgår af 
oplægget i hvilket omfang dette er sket eller sker.  
 
Forslag 2: Øget skærmbetjening, øget automatisering og Smart 
betaling fase 2 
Nørrebro Lokaludvalg vil gerne sikre at de svageste borgere, der ikke 
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er fuldt med på bl.a. den elektroniske udvikling, stadig kan overskue 
og bliver støttet i at anvende kommunale tilbud i KFF-regi.  
 
Forslag 3: FerieCamps og bedre kapacitetsudnyttelse i 
svømmehallerne om sommeren 
Nørrebro Lokaludvalg er generelt uforstående for at holde 
svømmehaller og idrætshaller lukket, når vi ved, at der mangler 
faciliteter til idræt på Nørrebro. Vi har kun én svømmehal på Nørrebro 
til over 80.000 borgere, for hvem stranden og byens havnebade ikke 
altid er et ligestillet alternativ. Nørrebro Lokaludvalg foreslår, at det 
organiserede foreningsliv som minimum har mulighed for at anvende 
ferielukkede faciliteter, igennem samarbejdsaftaler med KFF, så 
eksisterende anlæg dermed kan anvendes, hvis foreningslivet til tage 
ansvar for åbning og lukning.  
  
Forslag 4: Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny 
prisstruktur  
Det er for Nørrebro Lokaludvalg vigtigt, at KFF sikrer sig, at de 
fattigste borgere stadig kan anvende svømmefaciliteterne. Vi frygter at 
prisstigningerne særligt vil ramme ressourcesvage børnefamilier, der 
ikke kan betale den forøgede pris, og hvor nærheden til deres bopæl 
har væsentlig betydning. 
   
Forslag 5: Øget kapacitetsudnyttelse af idrætshaller  
Nørrebro Lokaludvalg efterlyser generelt en ensartning af kravet om 
indtjening for KFFs faciliteter i København. Nørrebro Lokaludvalg 
påpeger, at Nørrebros idrætsfaciliteter generelt bærer en al for stor 
økonomisk byrde gennem egenindtjeningskravet, der udspringer fra 
nogle historiske faktorer, der ikke har afsæt i rimelige kriterier, og 
skader udviklingen af frivilligt foreningsliv og -aktiviteter på 
Nørrebro.  
 
Nørrebro Lokaludvalg er generelt uforstående ift., at idrætsfaciliteter 
udlejes i tidsrummet fra kl. 16-20, hvis foreninger kan anvende dem til 
børne- og ungeaktiviteter. Derfor mener Nørrebro Lokaludvalg, at 
faciliteter til håndbold/basketball/fodbold slet ikke skal udlejes i 
tidsrummet fra kl. 16 – 20, men anvendes til børne- og ungeaktiviteter 
i foreningsregi. Nørrebro Lokalvalg efterlyser generelt en oversigt 
over, hvad indtjeningen er på udlejning af faciliteter til 
håndbold/basketball/fodbold, da foreningslivet på Nørrebro oplever at 
netop facilitetsmangel på denne type baner er den primære 
begrænsende faktor for udvikling af frivilligt foreningsliv på 
Nørrebro.  
 
Generelt vil Nørrebro Lokaludvalg foreslå en øget brugerinddragelse 
ift. anvendelse af idrætshaller. Nørrebro Lokaludvalg ser gerne at 
foreninger, der får stillet gratis halfaciliteter til rådighed også 
forpligtes til at bidrage til at optimere anvendelsen, med henblik på at 
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få flere foreningsaktive i de eksisterende faciliteter. Nørrebro foreslår 
inddragelse af børne- og ungeforeningerne, Nørrebro Idrætsråd og 
Nørrebro Lokaludvalg, hvis KFF ønsker optimering af brugen af 
idrætshallerne på Nørrebro.  
 
Vi finder det derudover dybt problematisk at KFFs kulturhuse og 
idrætshaller ikke råder over egen aktivitetsmidler, men er afhængige 
af støtte fra lokaludvalgenes puljemidler eller de midler de kan hente 
ind via egenindtjening i hallerne for at kunne tilbyde kulturtilbud- og 
aktiviteter. Udlejningen af baner og indtjeningen herved, spænder jo 
netop ben for det organiserede frivillige foreningsliv. 
 
Forslag 6: Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede 
idrætsudøvere 
Der mangler en uddybning af dette forslag, hvis Nørrebro 
Lokaludvalg skal forholde sig detaljeret til dette forslags konsekvenser 
for Nørrebro.  
 
Det frivillige foreningsliv, der arbejder med børn og unge skal helt 
fritages for yderligere økonomiske forringelser eller yderligere 
administrative byrder.  De foreninger som primært rummer voksne, 
må derfor enten tage ansvar for lokalområdets børn og unge eller bære 
den økonomiske byrde for de foreninger, der arbejder med børn og 
unge.  
 
Det er endvidere vigtigt, at et eventuelt gebyr ikke spises op af 
administration.  
 
Forslag 7: Fastfrysning af tilskud  
Nørrebro Lokaludvalg mener, at det frivillige foreningsliv for børn og 
unge skal opprioriteres og styrkes i København, og der vil det være 
urimeligt at svække det yderligere via yderligere 
besparelser/fastfrysning af tilskud.  
 

Vi har ingen bemærkninger til forslag 8-10 samt de to ekstra punkter 
(Fase 1 i bibliotekssporet - Effektiv håndtering og bedre formidling af 
materialer og Omdannelse af Fisketorvets havnebad til badezone) 

 
Nørrebro Lokaludvalgs forslag til effektivisering af kultur- og 
fritidsområdet og styrkelse af facilitetsanvendelsen 
 
Nørrebro Lokaludvalg anbefaler en bedre inddragelse af 
folkeskolernes faciliteter i det frivillige foreningsliv. Der er desværre 
stadig en række kommunale faciliteter, der står tomme i aften- og 
eftermiddagstimerne. Disse faciliteter bør gøres let tilgængelige i lang 
højere grad end i dag for aktører fra kultur- og fritidsområdet.  
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Nørrebro Lokaludvalg foreslår et langt større samarbejde omkring 
kommunale faciliteter end vi ser i dag på tværs af forvaltninger. F.eks. 
har det for Nørrebrohallen været en gevinst for aktivitetsmængden i 
dagtimerne og trygheden, at Idrætsprojektet under Socialforvaltningen 
er blevet fast aktør i Nørrebrohallen. Nørrebro Lokaludvalg foreslår 
desuden en øget brugerinddragelse af foreninger i driften af 
idrætshaller og kulturhuse, så kendskabet til idrætshallernes og 
kulturhusenes brugere (børn og unge) styrkes i samspillet mellem 
foreningslivet og KFFs medarbejdere og der tilføres aktivitets- og 
pædagogiske kompetencer.  
 
Vi anbefaler også at man forsøgsvis på Nørrebro prøver at udlægge 
administrationen og fordelingen af tiderne på bydelens skoler og i 
hallerne til foreningslivet mod at der følger økonomi med, så vi kan 
effektivisere anvendelsesgraden. 
 
 
Med venlig hilsen  
 
Formand for Nørrebro Lokaludvalg, 
Mogens Petersen 
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Høringssvar vedr. Kultur og Fritidsudvalgets investerings- og 
effektiviseringsforslag 

Østerbro Lokaludvalg har følgende kommentarer til fire af forslagene: 
 
Forslag 1: Højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af 
livreddernes ressourcer 
Øget sikkerhed er positivt, men da der er ikke nævnt erfaringer med 
denne teknik andre steder fra, bør det testes i et anlæg, før der 
vedtages bredere investering. Da ”foreningsovervågning” af bassiner 
kræver ”ingen andre svømmere” i bassinet, skal det ved 
tidsplanlægning sikres, at borgere med arbejde i dagtimerne kan 
anvende anlægget imellem kl. 16 og 20. 
 
Forslag 3: FerieCamps og bedre kapacitetsudnyttelse af 
svømmehaller om sommeren 
Der opereres med lukning af flere svømmehaller, herunder Øbrohallen 
i 6 uger i sommerferien. Besparelsen fra 2020 er lav (kr. 0,3 mio. 
svarende til ½ administrativ medarbejder), og den 
umuliggør/besværliggør anvendelse af svømmeanlæggene for mindre 
børn og pensionister. Forslaget bør derfor afvises. 
 
Forslag 4: Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny 
prisstruktur 
I tabel 2 foreslås takster for 2019 med billetprisstigninger på op til 
38% i 2019. Det er helt udenfor fornuftig relation til brugernes 
indtægtsstigninger og må derfor afvises. Bortset fra i særlige 
situationer, må prisstigninger følge almindelig inflation. 
 
Forslag: Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone 
Fakta om havnebadet: 

• Fisketorvets er byens næstmest anvendte havnebad. 

• Havnebadet bidrager betydeligt til at gøre lokalområdet 

attraktivt. 

• Der er på det seneste – og vil blive – bygget et betydeligt antal 

nye boliger i området omkring havnebadet. 

• Forældre i lokalområdet kan i sommerperioden trygt lade børn 

bade i havnebadet pga. livredderne.  

• Usikre svømmere kan svømme trygt i havnebadet pga. 

livredderne og bundnet. 
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Ændring ved omdannelse til badezone: 

• Børn kan kun anvende badezonen under ledsagelse, hvilket 

ikke er muligt i det meste af åbningsperioden i dagtimerne for 

forældre med arbejde i disse timer. 

• Der vil være en betydelig reduktion af badesikkerheden ved 

etablering af badezone i stedet for havnebadet. Reel sikkerhed 

kan kun opnås ved livredder tilstedeværelse samt etablering af 

sikkerhed imod jetski og lignende (ulykken i havnen i 

erindring). 

• Usikre svømmere vil ikke kunne anvende badezonen. 

• Afstanden til Islands Brygge havnebad er for stor for mindre 

børn, og belastningen her vil også blive (uattraktiv) høj. 

Forslaget giver så betydelige ulemper i forhold til besparelsen, at det 
absolut må afvises. Det administrative arbejde ved høring af alle 
interessenter og ansvarlige instanser i forbindelse med omdannelse til 
badezone er ikke medtaget i investeringen.  
 
 
Med venlig hilsen 
 
Allan Marouf 
Formand for Østerbro Lokaludvalg 
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Høringssvar vedr. Kultur- og Fritidsudvalget udkast til 
investerings- og effektiviseringsforslag til budget 2019  

 
Vi takker for at blive hørt i forhold til de forskellige investeringsforslag, 
besparelser med mere. Vi modtog desværre først høringspapirerne sent, da 
vores sekretariat var ramt af ferie, omlægninger som følge af barsel med 
mere. Og derudover har vi konstitueret os. 
 
Vi har derfor kun følgende kommentarer: 
 
Vedrørende Forslag nummer 10, samt forslaget “Effektiv håndtering og 
bedre formidling af materialer”. 
For det første var det et væsentligt element i sammenlægningen af 10. 
klasse-centeret og vores lokale kulturhus, at eleverne på denne måde ville 
møde voksne i deres hverdag. Vi synes det harmonerer dårligt med de 
forslag der handler om at centralisere betjeningen af kulturhuse og 
biblioteker. Forslag der jo i deres essens handler om at flytte personale fra de 
enkelte kulturhuse og biblioteker til et centralt sted. På denne måde vil 
antallet af voksne altså blive reduceret, og begrundelsen for at sammenlægge 
altså blive udhulet. 
 
Særligt forslaget om “Effektiv håndtering....” vil have en slagside. De 
medborgere der i dag modtager en hjælp via ordningen “Bogen kommer” vil 
risikere at miste denne. En stor del af denne indsats er båret af det personlige 
kendskab, og denne vil forsvinde, når ordningen samles og dermed fjernes 
fra de enkelte biblioteker. 
 
Vedrørende “Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone” 
I forhold til lukningen af Havnebadet ved Fisketorvet så stiller vi os meget 
uforstående overfor dette. Havnebadet er det næstmest benyttede, og savner 
altså ikke brugere. Det er meget brugt af børn og unge, der netop her finder 
et mere fredeligt sted end havnebadet på Islands brygge. Vi bliver stadigt 
flere indbyggere på Vesterbro - i de kommende år kommer der 8000 flere på 
Carlsberg (efter deres egne beregninger) og hertil skal lægges indbyggerne i 
de 500 ungdomsboliger ved IKEA, de nye boliger på Posthusgrunden, samt 
hele den nye bydel, der skabes ved Fisketorvet. Og det der kendetegner disse 
byggerier/lokalplaner er jo, at der ikke er påtænkt nogen fritidsaktiviteter for 
børn og unge. 
 
Vi står således som bydel overfor at vokse drastisk i antallet af indbyggere 
de kommende år, og stiller os derfor uforstående overfor denne besparelse.  
Vi ved godt, at der selvfølgelig er flere andre muligheder rundt omkring i 
byen - men disse er på varme dage reelt allerede overfyldte. Og i en situation 
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hvor man samtidigt overvejer at sommerlukke for svømmehaller, så virker 
det underligt også at lukke et meget benyttet havnebad.  

 
 
Med venlig hilsen 
 
Thomas Egholm 
Formand for Vesterbro Lokaludvalg 



Fra: df@vilmer.dk [mailto:df@vilmer.dk]  

Sendt: 18. april 2018 13:16 

Til: Borgmesteren Kultur <Borgmesteren@kff.kk.dk> 

Emne: Havnebadet ved Fisketorvet 

 

Kære Niko Grünfeld 

 

Jeg er ny repræsentant for Dansk Folkeparti i Vesterbro Lokaludvalg og har derigennem erfaret at KKF 

ønsker at lukke badet pga. besprelser, og/ eller at der ikke er penge. 

 

Jeg syntes imidlertid at det er en meget trist beslutning. 

Vesterbro er gennem flere år blevet tæt bebygget, med dertil følgende vækst af borgere og byggeriet er på 

ingen måde slut endnu. bygningerne skyder op alle vegne i vores bydel. 

 

Netop med denne baggrund, mener jeg at det er uheldigt at lukke et frilivs område, som der nu og i de 

kommende år, vil være et stigende behov for.  

Bydelen på den side af Vasbygade bliver tættere og tættere. 

Dernæst vil tankerne omkring Vester Remisepark også blive en del af dette nærmiljø. At kunne tilbyde både 

park og vand er da unikt. 

 

Jeg ønsker at opfordre Borgmesteren til dialog, om hvorvidt der kan findes en løsning omkring dette bad, 

således at Vesterbro og resten af København kan have glæde at badet. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Morten Vilmer 

 

mailto:df@vilmer.dk
mailto:df@vilmer.dk
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Høringssvar til Kultur- og Fritidsudvalgets 
effektiviseringsforslag til budget 2018 

Vanløse Lokaludvalg takker for muligheden, for at svare på høringen 
om KFU’s effektiviseringsforslag. 
 
Lokaludvalget har drøftet sagen i Kultur- og Fritidsarbejdsgruppen 
over mail og i Vanløse Lokaludvalgs ordinære møde den 19. april 
2018. 
 
Vanløse Lokaludvalg vil gerne knytte en bemærkning til et 
investeringsforslag om kunstgræsbane på Vanløse Idrætspark, som 
Kultur- og Fritidsudvalget tilsluttede sig tidligere på året. Forslaget 
støttes af de to fodboldklubber, Damsø IF og VIF, og er desuden 
omfattet af Vanløse Bydelsplan.  
 
I forbindelse med det forberedende arbejde for en lokalplan for 
Damhusengens Skole har lokaludvalget tilsluttet sig ønsket om, i 
stedet for to nye gymnastik sale på skolen, i lighed med BR’s ønsker 
at udbygge en multifunktionel sportshal på den nye del af skolen.  
 
Vedr. budgettet for Stairway i Vanløse støtter lokaludvalget en 
fastholdelse af den store model i 2019.  
 
”Der sikres desuden yderligere tid til folkeoplysende foreninger” 
Da de allerfleste anlæg er fuldt booket, især i primetime, har vi svært 
ved at se, hvordan det skulle hjælpe foreningerne. Derudover 
efterlyses en analyse af hvilke idrætsforeninger, der mangler tid, 
hvilke idrætsgrene det dækker over, sammenlignet med den yderligere 
tid der loves. Matcher de ting hinanden? 
 
 
”Det er muligt at øge ligestillingen mellem voksenforeninger og 
selvorganiserede brugere…” 
Alle medlemmer af foreninger betaler kontingent. Godt nok bliver 
faciliteterne stillet gratis til rådighed, men der er andre udgifter ved at 
drive en forening. De udgifter har de selvorganiserede ikke. Man vil 
altså i virkeligheden stille foreningerne ringere ved at indføre gebyr. 
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Ved at sætte fokus på voksenforeninger, risikerer man desuden at 
begrænse mulighederne for denne gruppe og som følge heraf spænde 
ben for kommunens egne mål i forhold til den aftale man har indgået 
med DIF og DGI i forbindelse med ”Bevæg dig for livet”. 
 
”Der er gebyr på faciliteter i en lang række byer blandt andet 
Århus og Ålborg” 
Det er vel ikke umiddelbart et argument, at fordi andre gør det så skal 
vi også? 
 
”Den ekstra kapacitet kan bruges til at tildele det folkeoplysende 
foreninger yderligere tider til gavn for foreningernes børne- og 
ungdomsarbejde samtidig med, at det giver mulighed for at 
nedbringe nogle foreningers ventelister” 
I lighed med pkt. 1 mangler her en sammenligning af behovet for tid 
opgjort i forhold til idrætsgrene sammenlignet med de faciliteter der 
omtales. Derudover gøres endnu engang opmærksom på, at primetime 
ifølge diverse undersøgelser har en meget stor belægningsprocent. Og 
endelig at frigørelse af timer et sted ikke nødvendigvis afhjælper 
mangler andre steder i byen. 
 
”1.3 Forslagets indhold” 
Der mangler konsekvensberegninger i forhold til at holde foreninger 
med mange børn og unge ”skadesfri”. 
Der står endvidere ”Samtidig får disse foreninger mere tid i de 
offentlige faciliteter”. Hvis primetime har en meget høj 
belægningsprocent, hvordan skal dette så kunne lade sig gøre? 
 
”1.4 Økonomi” 
På baggrund af det fremlagte talmateriale er det umuligt at 
gennemskue hvilke konsekvenser det vil have for foreningerne og 
deres medlemmer og hvilke administrative opgaver det pålægger 
foreningerne for at forvalte denne ordning. 
Endvidere bliver der igen brug for flere administrative medarbejdere 
internt i forvaltningen i stedet for at bruge midlerne derude hvor de 
gør gavn, nemlig på idrætsanlæggene til at servicere brugerne. 
 
”Forslag om udvidelse af bruger-servicetilbuddet…” 
Dette er reelt en indskrænkning af brugerservice og vil skabe større 
utryghed omkring borgerservice skærmen på f.eks. bibliotekerne. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Bent Christensen  
Formand for Vanløse Lokaludvalg 
 
 



 

 

KØBENHAVNS KOMMUNE 

Økonomiforvaltningen 

Sekretariatet for Valby Lokaludvalg 

 

   
   
      

18. april 2018 
 
Sagsnr. 
2018-0104808 
 
Dokumentnr. 
2018-0104808-1 

Sekretariatet for Valby 

Lokaludvalg 

 

Valgårdsvej 8 

2500 Valby 

 

EAN nummer 

5798009800275 

 

Valby Lokaludvalgs høringssvar vedr. Kultur- og fritidsudvalgets 
effektiviseringsforslag til budget 2019 

 
Indledningsvis vil vi påpege, at vi ikke finder, at det udsendte 
materiale har en form, der er velegnet til høring. De mange og 
detaljerede bilag er svært gennemskuelige, og det fremgår ofte ikke 
klart, at der under ’investeringsforslag’ er tale om et 
besparelseskatalog, som vi ikke kan tilslutte os.  
 
Lokaludvalget deler ikke den præmis, at det er en selvfølgelighed at 
spare på Kultur- og Fritidsområdet. For det første er det en 
kendsgerning, at der bliver flere og flere københavnere, og at 
tilvæksten især sker ved fødselsoverskud. Særligt i en bydel som 
Valby, hvor der i det sydlige Valby bygges 4500 nye boliger i løbet af 
en kort årrække, giver det anledning til at pege på, at der snarere er 
behov for yderligere kapacitet og investeringer på kultur- og 
fritidsområdet. Med en så stor befolkningstilvækst vil den reelle 
nedskæring pr. borger i bydelen ligge langt over de angivne to 
procent. For det andet savner vi en helhedstænkning i forhold til 
forslagene: Hvad forventes de børn og unge, der på grund af 
prisstigninger får et incitament til ikke at gå i svømmehallen i 
weekenden at lave i stedet? Er der ikke andre måder at gøre driften af 
området billigere på, fx ved at energioptimere bygningerne eller 
sænke badevandstemperaturen med 1 grad? 
 
Vi har derfor begrænset os til at kommentere på to af forslagene, der i 
særlig grad berører Valby. Det er vores generelle udgangspunkt, at vi i 
særlig grad ønsker børnefamilier og tilbud til børn, unge og ældre 
fritaget for besparelser. 
 
Forslag 4: Øget kapacitetsudnyttelse af svømmehaller ved ny 
prisstruktur 
Gruppebilletten er i realiteten en familiebillet, idet den giver gratis 
adgang for to børn, der følges med to voksne. En afskaffelse vil øge 
prisen for en sådan familie fra 80 kr. i 2018 til 140 kr. for et besøg i 
2019. Lokaludvalget finder det ikke relevant at sammenligne med 
Frederiksberg, idet det angives, at der også er stort pres på deres 
svømmehal. Lokaludvalget er modstander af afskaffelsen af denne 
billettype, idet det særligt vil ramme resursesvage børnefamilier. Det 
er sandsynligt, at resursestærke familier kan køre deres børn til et 
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alternativt tilbud eller betale den forøgede pris, mens det samme ikke 
er tilfældet for familier med færre resurser, hvor prisen spiller en stor 
rolle og hvor nærheden til deres bopæl også har væsentlig betydning. 
Option 2 er kun en yderligere skærpelse af forringelsen for 
børnefamilier i Valby Vandkulturhus, idet det positive ord 
weekendbillet kun betyder en yderligere prisstigning. I dette forslag 
vil en familie som ovenfor skulle betale 170 kr. for et besøg i 
svømmehallen, og ydermere afskaffes muligheden for at bruge 
klippekort som alternativ i weekenden. Dette forslag er vi selvsagt 
også modstandere af.  
Vi er tilsvarende ikke tilhængere af, at institutionskortet stiger i pris. 
Det rammer målrettet børn og unge i institutioner, hvis budget til 
udflugter tilsvarende er under pres. Der skete en prisstigning fra 10 til 
11 kr. i 2018 og med en stigning til 13 kr. i 2019 vil denne pris være 
steget 30 procent på 2 år. 
Vi finder det fornuftigt, at ikke alle svømmehaller er åbne i 
sommerferien, hvor behovet er mindst.  
 
Forslag 7: Fastfrysning af tilskud 
Forslaget lægger op til, at tilskud fra Københavns Kommune beskæres 
med 1 procent, så de kommer til at ligge under pris- og 
lønfremskrivningen (i den følgende tekst med option for at vælge 2 
procents beskæring). Det vil ramme en lang række områder under 
folkeoplysningsloven, det frivillige foreningsarbejde og på kunst-, 
musik- og teaterområdet. Det er alle områder, som vi ved, er under 
stort pres i disse år, men som samtidig står for en væsentlig del af 
kommunens fritids- og kulturtilbud.  
Det vil fx betyde, at Hafniahallens budget beskæres med 192.000 kr. 
om året fra 2022. 
Lokaludvalget går ikke ind for, at aktørerne på kultur- og 
fritidsområdet, der i høj grad er båret af stort engagement og frivilligt 
arbejde, skal beskæres. Især vil vi pege på, at de aktiviteter, der er 
rettet mod børn og unge, og ikke mindst det frivillige 
foreningsarbejde, bør friholdes for besparelser. En stor del af 
Københavns tilbud til børn og unge er båret af frivillige i 
foreningsarbejde, hvor økonomien er lille, og hvor der samtidig er 
stort behov for fx lederudvikling for at fastholde de frivillige. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Michael Fjeldsøe 
Formand for Valby Lokaludvalg 
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Kultur- og Fritidsforvaltningens effektiviseringsforslag 

Att: Fuldmægtig Karen Søndergaard Forsbøl  

E-mail jb1n@kff.kk.dk 

 

19. april 2018 

 

Vi har med stor interesse læst jeres oplæg til et effektiviseringsforslag som et led i at skabe en flerårig 

investerings- og effektiviseringsstrategi, som I har fremsendt til os med anmodning om høringssvar. 

Rådet for Større Badesikkerhed er en almennyttig og humanitær organisation. Rådet har bl.a. til 

formål at tage initiativer til forebyggelse af ulykker i forbindelse med badning, at vejlede lovgiverne 

omkring fritidsulykker og deres forebyggelse, og at fremstille oplysningsmateriale samt gennemføre 

andre initiativer til opfyldelse af Rådets formål. 

Rådets interessereområde er således, at der generelt altid er høj fokus på sikkerheden i de danske 

svømmehaller. Vurderingen af sikkerheden vil altid bero på et konkret fagligt skøn, hvilket rådet ikke 

har tilstrækkelig indsigt til at bidrage til. 

Vi er derfor ikke i stand til at foretage en egentlig vurdering af det fremsatte forslag, også fordi der 

udestår et udrednings- og analysearbejde omkring brugernes ønsker, samt en projektledelse til at 

implementere de organisatoriske forandringer.  

Vi har dog i høj grad tillid til, at Københavns Kommune på baggrund af den fuldstændige indsigt i 

forholdene vil foretage de nødvendige og saglige vurderinger, og opretholde et tilstrækkeligt niveau 

af sikkerhed.  

Vi ser i den forbindelse frem til at det de nye tiltag forhåbentlig vil være en værdifuld gevinst i forhold 

til at Københavns Kommune vil kunne lade sig certificere som Vandsikker Kommune, og vi glæder os 

til de videre drøftelser herom.     

 

Rådet for Større Badesikkerhed 

Sven Hedegaard 

Formand 

mailto:info@badesikkerhed.dk
http://www.badesikkerhed.dk/
mailto:jb1n@kff.kk.dk






Hovedstadens Svømmeklub 

Bernhard Bangs Alle 41, 4. 

2000 Frederiksberg 

Københavns Kommune 

Kultur- og Fritidsforvaltningen 

HR, Strategi og Økonomi 

 

Frederiksberg, 19. april 2018 

 

 

Høringssvar til effektiviseringsforslag for budget 2019 

Vi er blevet bedt om at give høringssvar på to områder, højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af 

livreddernes ressourcer samt på omdannelse af Fisketorvets havnebad til badezone. Vi har dog haft adgang 

til hele bilagsmaterialet og dermed de forskellige effektiviseringsforslag og vi tillader os derfor, at give svar 

på flere af forslagene.  

 Højere badesikkerhed og bedre udnyttelse af livreddernes ressourcer 

Vi ved fra flere svømmehaller, bl.a. Valby Vandkulturhus, at den teknologi, som anvendes der, ikke 

er stabil. Det betyder, at vi på vegne af alle brugere af svømmehallerne vil være bekymrede for, om 

teknologien er klar til at erstatte opsyn af livreddere.  

Hvis svømmeklubberne selv skal lukke hallerne og sikre, at de er forsvarligt tømte for brugere og 

andre personer, så vil vi blive påført, at skulle aflønne vores trænere for at varetage de beskrevne 

opgaver. I den sammenhæng bemærker vi, at vores trænere typisk er unge og det vil være et stort 

ansvar for vores trænere at skulle aflukke og afsikre en svømmehal, som hele dagen har været åben 

for forskellige brugergrupper. Vi ser dog også potentielle fordele, hvis det modsvares af en 

tilsvarende mulighed for at foreninger kan benytte svømmehallen uden for lukketid. Vi har talrige 

eksempler på, at hallerne er lukkede og, hvor vi har medlemmer og trænere, som gerne vil udnytte 

svømmehallen.  

Vi ser det ikke, som en fordel for borgerne, hvis svømmehallerne gøres specialiserede til fx kun at 

håndtere foreninger. Det vil øge borgernes transporttider til de færre foreningsåbne svømmehaller 

og det vil skabe store flaskehalse i de efterspurgte ”prime time” tider. 

Ift. gevinsterne er vi skeptiske og vi ser dem som værende teoretiske. Alle foreninger kan ikke 

udbyde de samme efterspurgte tider i 50 % færre svømmehaller.  

Som forening er vi ikke begejstrede for at overtage driftsopgaver uden, at der følger øget adgang til 

foreningstider eller supplerende økonomi med. Vi har i skolesvømmehallerne i dag et lignende 

ansvar allerede. I skolesvømmehallerne har Københavns Kommune igennem stort set en hel 

svømmesæson ikke været i stand til at løse adgangskontrol, rengøring og sikre, at der var 

fungerende og vedligeholdte brusere og omklædningsfaciliteter. Vi har svært ved at se, at disse 

problemer ikke også skulle ramme alle andre svømmehaller, hvor der ikke er kommunalt personale 

til stede. De situationer og forhold, som Københavns Kommune har budt vores trænere og ikke 

mindst vores medlemmer, har været under al kritik.  

For Hovedstadens Svømmeklub vil det ikke føre til større ejerskab for anlægget eller frigøre 

ressourcer til kompetenceudvikling. Vi er allerede meget respektfulde omkring de tider, som 

kommunen udlåner til os og udviser stor påpasselighed med at have fyldte hold, efterleve krav og 

forventninger. Vi ser dermed reelt ingen nævneværdige gevinster, dog undtaget her er, hvis 

foreningerne kan få adgang til tider i svømmehaller, som vi ellers altid har været afskåret fra.  
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 Omdanne Fisketorvets havnebad til badezone 

Vi er bekymrede for sikkerheden i forbindelse med omdannelse til badezone. Det er en helt klar 

fordel, at havnebade er fysisk omkransede. For det første gør det overgangen fra svømmehal til 

åbent vand svømning lettere og mere tryg for nye åbent vand svømmere. For det andet er det 

lettere for trænere at have et overblik over alle svømmere i et havnebad frem for en badezone, 

hvor træneren ikke at følge svømmerne i bassinet langs kanten, men kun opholde sig i den ene 

ende af badezonen, fordi badezonen ikke er omkranset af et fysisk anlæg. Badezoner stiller altså 

helt særlige krav til foreningernes sikkerhed. Derudover er det meget svært at afgrænse, hvem der 

er foreningssvømmere og hvem der er badende borgere. Vi kan frygte, at vores trænere bliver set 

som livreddere og ekstra sikkerhed for alle badende gæster.  

 

 FerieCamps og bedre kapacitetsudnyttelse i svømmehaller om sommeren 

Grundlæggende forstår vi ikke, hvorfor svømmehaller skal lukkes om sommeren, hvor mange 

borgere og potentielle foreningsmedlemmer har fri fra job og skoler. Der er lange ventelister til 

svømmehold. Primært på børnehold, hvor børn skal lære at svømme. Vi udnytter i dag de første og 

sidste uger af skoleferierne på at afvikle svømmecamps, hvor vi åbner op for nye medlemmer, bl.a. 

fra ventelisten. Her får de adgang til undervisning, aktivering og socialt samvær. Vi ser gerne, at 

foreningerne får adgang til svømmehallerne i juni, juli og august. Det er sådan i dag, at 

foreningstiderne overordnet og i grove træk tildeles fra 1/9 – 31/5. Vi ser helst, at det bliver muligt 

at få foreningstider i juni og august, samt at få øget foreningsadgang i fx de første to uger og den 

sidste af folkeskolernes sommerferie. Konkret ift. forslaget vil et fokus på færre åbne svømmehaller 

give flaskehalse, også ift. de camps, som vi udbyder, hvor fx Vesterbro Svømmehal og Hilerødgade 

Svømmehal er de centrale svømmehaller for vores svømmecamps. Det vil være flaskehalse, som er 

identiske med den situation, som vi har beskrevet under specialiserede foreningssvømmehaller.  

De nuværende FerieCamps giver efter vores erfaring ikke nogen forsmag eller øget engagement og 

dermed nemmere adgang til foreningslivet. FerieCamps foregår som et gratistilbud, hvor særligt 

ansatte livreddere holder opsyn med de børn, der møder frem. Der foregår generelt set ikke 

strukturerede og planlagte foreningslignende tilbud under FerieCamps, derfor synes gevinsten om 

en nemmere adgang til foreningslivet at være teoretisk.  

 

 Ligestilling af voksenforeninger og selvorganiserede idrætsudøvere 

Vi erindrer forslaget, som tidligere har været fremlagt for Kultur- og Fritidsudvalget, men som blev 

afvist. Her ville alle foreninger, også udprægede børne- og ungdomsforeninger, som Hovedstadens 

Svømmeklub, blive pålagt ret omfattende ekstra byrder omkring dokumentation af 

medlemssammensætningen. Vi kan af forslaget ikke konkludere, hvordan den praktiske håndtering 

er tænkt. Men vi opfordrer til, at der ikke pålægges foreninger ekstra byrder og bureaukrati.  

 

Vi uddyber naturligvis meget gerne vores synspunkter.  

Med venlig hilsen 

Hovedstadens Svømmeklub 

Lars Sørensen 

Klubdirektør 

 





 

 

 

 

 

 

 

København den 19/4 – 2018 

 

Til Københavns Kommune  

Kultur- og Fritidsforvaltningen 

 

 

Aftenskolernes Samråds svar på høringsskrivelse af 19. marts 2018 vedr. Kultur- og Fritidsudvalgets 

effektiviseringsforslag til budget 2019 

 

Generelt vækker det stor forundring og skuffelse, at de fremlagte effektiviseringsforslag på 

aftenskoleområdet udelukkende retter sig mod at begrænse aktiviteterne i voksenundervisningen i 

København. Forslaget forsøger ikke at skabe mindre bureaukrati eller bedre muligheder for at drive 

voksenundervisningen effektivt, men at reducere tilskuddet til de konkrete aktiviteter. 

 

Voksenundervisningen får i dag ikke tilskud til administration af aftenskolerne, men derimod til lærerløn og 

i meget begrænset omfang til lokaler, i de tilfælde kommunen ikke kan stille offentlige lokaler til rådighed. 

Lærerlønnen er fastsat af Finansministeriet/KL og aftenskolerne kan ikke fravige de fastsatte løntakster. 

 

Forslaget vil således udelukkende reducere det direkte tilskud til undervisningen.   

 

Dette vil have to konsekvenser: 

 

1. Enten direkte at begrænse undervisningens omfang 

2. eller at tvinge priserne på undervisningen op, hvilket vil medføre et frafald af kursister og derved 

igen begrænse undervisningens omfang. 

 

Aftenskolerne i København har allerede igennem de senere år hævet kursuspriserne markant for at 

imødegå omfattende årlige besparelser, og det er vores opfattelse, at voksenundervisningen snart kun vil 

være et tilbud til borgere, der har en særlig god betalingsevne. 

 

Folkeoplysningen er per definition tænkt som et tilbud om fordybelse, læring og aktivt medborgerskab til 

alle uanset den enkeltes økonomiske formåen. Det er netop derfor, at tilskuddet til undervisningen er så 

helt afgørende for, at vi kan levere kursustilbud, der henvender sig til alle befolkningsgrupper. Men 

politikerne i Københavns Kommune skal være bevidste om, at man med tidligere års samt indeværende års 

budgetforslag er ved at gøre op med dette princip. Gennem vedvarende at reducere tilskuddet til 

gennemførsel af undervisningen, bliver aftenskolerne nødt til at hæve kursuspriserne, hvilket medfører, at 

kun de velstillede borgere fremadrettet har råd til at købe kurser. Dette er imod folkeoplysningslovens ånd 

og temmelig uforståeligt i en kommune, hvor borgerne har sammensat borgerrepræsentationen med sigte 

på social forståelse og aktivt medborgerskab for alle.  
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I det følgende afgives svar på udvalgte punkter i budgetforslaget.  

 

Ad 7: Fastfrysning af tilskud. 

 

Det er vigtigt for Aftenskolernes Samråd at påpege, at en fastfrysning af tilskuddene vil reducere omfanget 

af voksenundervisningen i København. Aftenskolerne er fuldstændigt afhængige af løntilskuddet samt 

tilskud til nedsættelse af deltagerbetalingen til betalingssvage borgere. 

 

For at kunne oppebære tilskud via folkeoplysningsloven skal aftenskolerne ansætte undervisere, der 

aflønnes efter gældende takster fastsat af Finansministeriet og KL. Lønomkostningerne pr. lektion er derfor 

udefra givne, og kan ikke påvirkes af aftenskolerne selv. Når lønsatserne hvert år stiger, øges 

aftenskolernes omkostninger dermed i samme takt. Hvis tilskuddene fremadrettet ikke bliver løn/pris 

reguleret er ændring af kursuspriserne den eneste måde aftenskolerne kan kompensere for dette. 

 

Øgede kursuspriser betyder to ting: 

 

1. lavere efterspørgsel efter voksenundervisning 

2. social skævvridning i forhold til hvem, der går på aftenskole 

 

Den lavere efterspørgsel efter kurser betyder, at aftenskolerne kommer ind i en negativ spiral, hvor færre 

undervisningstimer betyder laver tilskud, som igen medfører færre udbudte timer, der igen medfører 

lavere tilskud etc. 

 

Hvis kursuspriserne hæves vil aftenskolerne fremadrettet fortrinsvis appellere til det købestærke publikum 

og voksenundervisningen bliver i højere grad forbeholdt folk fra de højere indkomstgrupper. På den måde 

fjerne vi os fra folkeoplysningens intention og grundlag. 

 

Endvidere medfører forslaget en reduktion af tilskud til nedsættelsen af deltagerbetalingen for særligt 

udsatte grupper samt reduktion af tilskud til handicapbetingede udgifter. Dette er på samme måde med til 

at forringe økonomisk svage gruppers mulighed for at deltage i voksenundervisningen. 

     

Derfor er den almindelige løn- og prisfremskrivning af budgettet til den folkeoplysende voksenundervisning 

en helt central forudsætning for at aftenskolerne kan fastholde aktivitetsniveauet og levere kursustilbud til 

alle og ikke kun en privilegeret del af kommunens borgere.  
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Ad 8) Mellemkommunal refusion på voksenundervisningsområdet 

 

De københavnske aftenskoler tiltrækker hver år et stort antal udenbysdeltagere til Københavns Kommune. 

Det skyldes primært to forhold: 

 

1. Mangfoldige og højt kvalificerede kursustilbud 

2. Undervisning i specialiserede faglige og pædagogiske miljøer 
 

Her spiller især handicapskolerne, de store skoler og de, der har specialiseret sig i at tilbyde kurser indenfor 

bestemte fagområder i særligt indrettede lokaler en stor rolle. De har nemlig i særlig grad formået at 

opbygge rammen for stærke sociale og faglige fællesskaber, der rækker ud over selve undervisningen, 

hvilket er med til at tiltrække kursister uden for København. Resultatet har være en årlig indtægt for 

Københavns Kommune på 5-7 mio. kr. Pengene er indgået i aftenskolernes ramme for at sikre den fortsatte 

fastholdelse og udvikling af området i København. Med andre ord har aftenskolerne selv været med til at 

finansiere sin økonomiske ramme for voksenundervisningen i København gennem tilskud fra andre 

kommuner. Hvis den mellemkommunale refusion fremadrettet tages fra aftenskolerne og bruges til andre 

formål, vil aftenskolerne ikke kunne fastholde den standard, der skaber de mellemkommunale indtægter. 

Man forringer derfor med dette forslag mulighederne for fremtidige mellemkommunale indtægter - i 

yderste konsekvens et tab for København på mellem 5 og 7 mio. kr. årligt. 

 

At tage 1. Mio. kr. fra aftenskolernes ramme ved at fratage os dele af den mellemkommunale refusion, er 

voldsomt bekymrende og rammer aftenskoleaktiviteterne i København meget hårdt. Vi må på de skarpest 

tage afstand fra at politikerne på den måde beskærer vores rammemæssigt fastsatte løntilskud til 

undervisningen. 

 

Aftenskolernes Samråd er fuldstændig bevidst om de økonomiske realiteter, der ligger bag det fremsendte 

budgetforslag, men må gøre opmærksom på, at aftenskolerne over mange år har effektiviseret driften for 

at afbøde konsekvenserne af de stadige besparelser. Mulighederne for effektiviseringer er ved at være 

udtømte og budgetforslaget befordrer kun begrænsning af de aktiviteter ca. 100.000 borgere i København 

gør brug af hvert år. 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Aftenskolernes Samråd i København 




